
1/2012

Příjemné prožití velikonočních svátků a hodně jarní pohody přeje Obecní úřad Boršice.
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Předjarní zamyšlení ...
Vážení občané, 

pomalu přichází jaro a krajina v okolí Boršic ožívá prvními lístky mladé trávy, vykvetly kočičky a sněženky. Ho-
lomrazy spálená příroda se jen pomalu zbavuje hnědých odstínů, které zvolna ustupují svěží zeleni. Milovníka 
přírody potěší každá známka ožívajícího života. Na druhé straně v této době, kdy je krajina holá a bez zeleně, 
dvojnásobně zarmoutí každá lumpárna páchaná na vzhledu našeho okolí. 

Nemá cenu psát o vandalech, kteří do přírody vyhazují celé pytle odpadků. Při jarním úklidu jistě opět naplníme 
několik kontejnerů s odpadem. Náš pohled dnes spočine na polních cestách a pěšinách. Je jich v okolí Boršic 
několik kilometrů. Některé jsou rovné s pěkným trávníkem, jiné blátivé, rozježděné nebo pomalu zarůstající ná-
letem křovin. Díky několika nadšencům, kteří zarovnávají výmoly, odvodňují kaluže a zpevňují blátivé povrchy, je 
možné za každého počasí vyrazit do okolní přírody za sportem nebo na procházku s pejskem. Na druhé straně 
dokáže jeden neukázněný řidič zničit během okamžiku celou polní cestu, která ještě nestačila oschnout po po-
sledním dešti. 

Na jiném úseku cesty uvidíte 10 – 15 cm hluboké jámy v pravidelném rozestupu. To zase vyrazili na předjarní 
projížďku chovatelé koní se svými miláčky. Je až neuvěřitelné, jakou spoušť za sebou nechávají. A tak smutným 
pohledem sledujeme zimou zubožený proužek trávníku, který se pomalu mění v bahniště. To je tak těžké vydržet 
několik dní, než tráva oschne, a využívat pro svůj koníček a svého koně zpevněné komunikace?

Druhé téma tohoto zamyšlení možná někoho překvapí. Starší spoluobčané si vzpomenou na louky svého mládí. 
Taková louka bývala plná květů. Na jaře sezona začínala fialkami a petrklíči, pokračovala kopretinami, šalvějí a zvon-
ky a na podzim končila ocúny. Dnešní pravidelné sečení úhledných trávníků nebo ponechání zanedbaných ploch 
s několikaletou stařinou vede k vytváření zelené pustiny. Všude jenom tráva a postupně mizí byliny, květiny a motýli. 

Bohatě kvetoucí louky vyžadují pravidelné kosení 2x až 3x do roka, nikoliv však „hoblování“ sekačkou každou 
druhou sobotu. Klasické kosení spojené se sušením a úklidem sena umožňuje růst i vzácnějším bylinkám. Zručný 
sekáč ponechá v trávníku diviznu, třezalku, plicník nebo jiný skvost. Bylinky v klidu odkvetou, dozrají a přinesou 
novou zásobu semen. Jistě, s kosou neposekáme velké lány, ale i několik arů druhově pestrých luk může přispět 
k zachování krásy naší přírody. Nezbytnou podmínkou úspěchu při obnově pestrých luk je úplné vyloučení prů-
myslových hnojiv. Obecní úřad usiluje o získání grantů, které by pomohly obnovit zeleň v našem okolí. Ale příroda 
nejsou jenom stromy a keře. Luční květiny s motýly nám nevrátí žádné dotace. Příroda pookřeje, jedině když bu-
deme alespoň o část luk pečovat tradičními postupy. 

Alois Tománek, místostarosta obce

Cyklistická stezka Boršice – Stříbrnice, k. ú. Boršice u Buchlovic
Dne 17. 1. 2012 skončilo výběrové řízení na dodavatele této stavby. Projektová cena stavby byla určena na částku 9.659.900 

Kč. Vysoutěžená cena činí 8.867.000 Kč. Vítězem výběrového řízení se stala firma CGM Czech, a. s. Smlouva s dodavatelem 
byla podepsána koncem měsíce ledna. Zahájení stavby se předpokládalo ihned po příchodu vhodného počasí. Ještě bylo 
potřebné neprodleně vyřešit směnu pozemků. Nejprve se uvažovalo o provedení změny stavby v úseku opěrné zdi (výška 4,5 
m o délce 70 metrů), která neúměrně navyšovala cenu stavby (1,2 mil. Kč). Řešením bylo obejít problematický úsek po po-
zemku p. č. 3309 o celkové výměře 2096 m2, který je v majetku pana Blažeje Helii, bytem Boršice 647. Na základě úspory při 
výstavbě cyklistické stezky však nedošlo k dohodě s panem Blažejem Heliou ve směně jeho pozemku u cyklostezky za část 
obecního pozemku u jeho domu na ulici Osvobození. Pan Blažej Helia podal v pondělí 6. 2. 2012 žádost na směnu tří obecních 
pozemků nebo jejich částí. Pan Helia požadoval za svůj pozemek p. č. 3309 výměnu následujících obecních pozemků:

- část pozemku p. č. 1637/1 o výměře cca 360 m2 u domu č. p. 631 v ulici Osvobození,
- část pozemku p. č. 4830/1 o výměře cca 80 m2 v ulici Bosna,
- celý pozemek p. č. 4830/37 v ulici Podradovany o výměře 50 m2.
Stavební komise původně doporučila na svém jednání dne 5. 2. 2012 směnu pozemku p. č. 3309 ve vlastnictví pana Helii 

za část obecního pozemku p. č. 1637/1 o výměře cca 360 m2. Na úřední desce byla tato směna řádně vyvěšena. Nový návrh 
pana Helii byl dne 11. 3. stavební komisi znovu předložen, projednán a tentokrát bylo doporučeno radě obce návrh zamítnout. 
Rada obce na svém jednání dne 14. 3. 2012 doporučení stavební komise potvrdila a Zastupitelstvu obce Boršice doporučí na 
nejbližším zasedání směnu pozemku neodsouhlasit.

Probíhají nová jednání o vyřešení problematického úseku. Toto prodlení nijak neohrožuje samotnou výstavbu cyklostezky 
a čerpání získaných finančních prostředků ze SFDI. 

Dále starosta seznámil radu s jednáním na SFDI v Praze. Začátkem února byla na státní fond podána žádost o převod ne-
vyčerpaných finančních prostředků v maximální částce 6.128 tis. Kč z roku 2011 na rok 2012 (státní příspěvek přislíbený před 
výběrovým řízením na stavbu). Tento převod peněz na cyklistickou stezku byl důležitý, aby obci nepropadl nárok na získání 
příspěvku. V roce 2011 nebylo možné zahájit stavbu z důvodů neukončeného výběrového řízení a nástupu zimního období. 
V současné době je podepsána smlouva se SFDI na finanční prostředky ve výši 5.635 tis. Kč (státní příspěvek přislíbený po 
výběrovém řízení na stavbu na základě snížení ceny celé stavby). Tato částka se může v průběhu stavby ještě mírně změnit.

15. 3. 2012 proběhl na stavbě první kontrolní den. Bylo provedeno geometrické zaměření celé trasy cyklostezky. Stále byla 
v řešení problematika opěrné zdi. V rámci přípravných prací byly odstraněny náletové dřeviny v trase cyklostezky.
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Volnočasové sportovní centrum Boršice
V měsíci lednu byly provedeny betonové základy celé stavby. V části sociálního zařízení sportovní haly probíhala výstavba 

obvodového zdiva, byly zde položeny stropní panely. Dále se navážel štěrk a hutnila podlaha v prostorách budoucí haly, při-
pravovalo se zhotovení betonové desky. Komponenty železobetonového skeletu na halu byly vyrobeny a v případě příznivého 
počasí byly připraveny k montáži. Začátkem února byly z důvodů arktických mrazů další stavební práce na stavbě přerušeny. 
Byla řešena problematika odvětrávání sportovní haly okny, ventilátory a montáže železobetonového skeletu. Ke konci měsíce 
došlo k výraznému oteplení. Díky tomu mohly stavební práce opět pokračovat. Provedla se montáž železobetonového skeletu 
stavby, zahájilo se zdění obvodové zdi haly. Souběžně byly položeny dřevěné stropní nosníky, které budou zároveň tvořit zá-
kladní pohledové prvky haly. Na ně byla položena střešní konstrukce s izolační hmotou. Aktuálně se začala řešit skladba spor-
tovní podlahy, vytápění haly, obložení stěn a stropů, v neposlední řadě zateplení a fasáda celé stavby. Stavební práce probíhají 
podle harmonogramu stavby. Pravidelně, a to každý čtvrtek, probíhají kontrolní dny za účasti stavebního dozoru ing. Radima 
Hubáčka, vedení obce, ZŠ a zástupců stavební firmy.

Bytový dům s pečovatelskými byty v ulici Podevsí
V bytovém domě byly dokončeny veškeré vnitřní stavební práce: obkladačské práce, montáž toalet, sprchových koutů, byla 
položena podlahová krytina, provedeny malířské práce, připravuje se montáž zárubní a dveří. Z důvodu špatného počasí (níz-
kých teplot) bude přípojka NN realizována do půli měsíce dubna.
Sociální komise rozeslala dotazníky žadatelům o byt. Celkem bylo zatím podáno 13 žádostí. Zájemci o umístění v domě s pe-
čovatelskými byty se mohou stále hlásit na podatelně obecního úřadu nebo písemně. Přihláška musí být doložena vyplněným 
dotazníkem, který si zájemci mohou vyzvednout taktéž na podatelně. Na základě přihlášky a vyplněného dotazníku bude se 
zájemci proveden pohovor. Měsíční nájemné a platba za energie (při průměrné spotřebě el. proudu a vody) by mělo činit do 
3.200 Kč za jeden byt. Do ceny není zahrnuta platba za objednané práce u pečovatelské služby (oblastní charity), která v Borši-
cích provozuje Dům pokojného stáří a která tyto služby bude poskytovat i obyvatelům jak v domě U Dolního mlýna, tak v domě 
na Podevsí. Bude se jednat především o praní prádla, dodávky stravy, úklid apod.
Zájemce o bydlení v bytech s pečovatelskou službou musí splňovat dle Rozhodnutí o poskytnutí dotace nebo dle webových 
stránek ministerstva pro místní rozvoj: www.mmr.cz/bytovápolitika/Dotace a programy/programy podpory bydlení/Programy 
podpory bydlení pro rok 2011 následující: jedná se o seniora ve věku 70 let a více, nebo o osobu se zdravotním stavem, kdy 
snížená soběstačnost je ohodnocena minimálně I. stupněm závislosti podle zákona o sociálních službách. 
Zájemce k datu uzavření nájemní smlouvy nesmí mít ve vlastnictví ani v podílovém spoluvlastnictví bytový dům, rodinný dům 
nebo byt. 
V pátek 16. 3. byl otevřen dům s pečovatelskými byty U Dolního mlýna široké veřejnosti pro možnou prohlídku. Den otevřených 
dveří v domě na Podevsí se bude konat v půli měsíce dubna.
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Bezbariérový chodník v ul. Hradišťská a ul. Osvobození v Boršicích – I. etapa

Zateplování obecních budov 
Na základě připravované a několikrát odložené dotační vý-
zvy Operační program Životní prostředí, výzva č. 35, jsme od 
července 2011 připravovali projekty na zateplení některých 
obecních budov. Tato výzva byla konečně vyhlášena na 29. 
2. 2012, a to 10 dnů před odevzdáním žádostí. Obec byla na 
vyhlášení výzvy dobře připravena. Měli jsme vyřízené stavební 
povolení, zpracované projekty a energetické audity. Díky tomu 
se podařilo po doplnění některých tiskopisů žádostí včas po-
dat 3 úplné projekty na zateplení:

projektová cena dotace cca

Kulturní dům Boršice 4.560.000,- Kč 2,6 mil. Kč 

Budova Dolní školy Boršice 3.480.000,- Kč 2,3 mil. Kč 

Budova šaten SK Boršice 525.000,- Kč 0,3  mil. Kč

Výsledek dotační výzvy budeme znát v průběhu letních měsí-
ců letošního roku.  

Projekt bezbariérového chodníku řeší v I. etapě úpravu chodníků podél komunikace „II/422 Hradišťská“ – „III/4273 Osvobo-
zení“ v délce 751,3 m a šířce 1,5 m. Investiční akce zvýší bezpečnost chodců v daném úseku, propojí bezbariérovým způsobem 
zdravotní středisko a střed obce s domovem pokojného stáří. Dojde k vybudování nového přechodu pro chodce v ulici Osvo-
bození. Projektová dokumentace byla 1. 2. 2012 na Státním fondu dopravní infrastruktury /SFDI/ konzultována dle schválených 
pravidel pro poskytování příspěvků pro naplňování programů zaměřených ke zvýšení bezpečnosti dopravy a jejího zpřístupňo-
vání osobám s omezenou schopností pohybu a orientace. Jednoduše napsáno: projekt jsme s panem projektantem předložili 
odborné konzultantce na SFDI, která se žadateli o státní příspěvek projednává jejich projekty. Její námitky k projektu pak byly 
do projektu zapracovány. Projektová cena stavby je včetně DPH 6.887.880,- Kč. Předpokládaná výše příspěvku ze Státního 
fondu dopravní infrastruktury činí do 70 % skutečně vynaložených uznatelných nákladů. Předpokládaný rozpočet akce je 
6.887.880,- Kč, z toho činí státní příspěvek   4.673.347,- Kč. Podíl obce na tuto akci na části uznatelných nákladů a na neuzna-
telných nákladech činí z vlastních finančních prostředků 2.214.534,- Kč. Žádost o získání státního příspěvku byla podána dne 
17. 2. 2012 na SFDI v Praze. V měsíci květnu bude obec vyrozuměna o tom, zda naše žádost o získání státního příspěvku ze 
SFDI uspěla. Realizace stavby v případě získání státního příspěvku by probíhala v období srpen – listopad 2012. 

Uskladnění obecní techniky
V z h l e d e m 

k tomu, že obec 
nakoupila novou 
techniku na úklid 
sněhu a zame-
tání ulic včetně 
nové sekačky, 
bylo radou obce 
rozhodnuto o vy-
stavení přístřešku 
pro tuto techniku cca 8 x 8 m v části areálu za poštou. Tento 
přístřešek jsme si postavili svépomocí, pouze zastřešení pro-
vedla firma ROGAT, s. r. o., Boršice. Celkové náklady na tuto 
stavbu byly 200 000 Kč. Z toho svépomocné práce, tj. včetně 
základů, 50 000 Kč. Zastřešení a opláštění firmou ROGAT, s. r. 
o., Boršice 141 400 Kč.  Josef Franta, radní 

z 9. zasedání Zastupitelstva obce Boršice,
konaného v pátek 10. 2. 2012 od 18:00 v sále Kulturního 

domu Boršice

Volnočasové sportovní centrum Boršice
Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí zprávu starosty o postupu 

prací při realizaci stavby „Volnočasové sportovní centrum Boršice“.

Bytový dům Podevsí
Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí zprávu starosty o postupu 

prací při realizaci stavby „Bytový dům Podevsí“.

Cyklistická stezka 
Boršice – Stříbrnice, k. ú. Boršice u Buchlovic

Zastupitelstvo obce Boršice schválilo výsledek výběrového řízení 
na dodavatele stavby „Cyklistická stezka Boršice – Stříbrnice, k. ú. 
Boršice u Buchlovic“. Dodavatelem stavby se stala firma CGM Czech, 
a. s. Vysoutěžená cena stavby činí 8.867.245 Kč. Zastupitelstvo obce 
dále vzalo na vědomí zprávu starosty o postupu prací při realizaci 
stavby „Cyklistická stezka Boršice – Stříbrnice“.

Bezbariérový chodník 
ul. Hradišťská a ul. Osvobození v Boršicích

Zastupitelstvo obce Boršice schvaluje zajištění vlastních finančních 
prostředků na akci „Bezbariérový chodník v ul. Hradišťská a ul. Osvo-
bození v Boršicích“ ve výši odpovídající navrhovanému podílu žadate-
le na nákladech stavební části akce pro rok 2012, které spolu s poža-
dovaným příspěvkem z rozpočtu SFDI pokryjí 100 % nákladů stavební 
části akce v roce 2012. Předpokládaný rozpočet akce je 6.887.880 
Kč, z toho činí státní příspěvek 4.673.347 Kč a podíl obce z vlastních 

finančních prostředků činí 2.214.534 Kč, které zastupitelstvo určuje 
nezpochybnitelně a ve formě peněžního plnění.

Nakládání s obecním majetkem
Prodej pozemku panu Cilečkovi

Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 85 a) zákona č. 
128/2000 Sb., O obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších předpisů 
schvaluje prodej pozemku p. č. 4830/78 o výměře 30 m2 vzniklého na 
základě geometrického plánu č. 935 – 73/2011, vyhotovil Jiří Hrdina 
dne 28. 7. 2011

Prodej pozemku manželům Hanáčkovým
Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 85 a) zákona č. 

128/2000 Sb., O obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších předpisů 
schvaluje prodej pozemku p. č. 4830/79 o výměře 82 m2 vzniklého na 
základě geometrického plánu č. 955 – 18/2012, vyhotovil ing. Franti-
šek Ulčík dne 17. 1. 2012.

Zřízení věcného břemene – „Bezbariérového chodníku 
Hradišťská – Osvobození“ – pozemky Zlínského kraje
Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 85 a) zákona č. 

128/2000 Sb., O obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších předpisů 
schvaluje zřízení věcného břemene pro obec Boršice jako oprávněné-
ho, spočívajícího v povinnosti Zlínského kraje, se sídlem tř. T. Bati 21, 
761 90 Zlín, IČ 70891320, strpět:
-  vybudování a umístění chodníku na pozemcích p. č. 4807/1, p. č. 

4833/7, p. č. 4843/20, p. č. 4833/1, vše ostatní plocha, LV č. 2515 
pro obec Boršice v k. ú. Boršice u Buchlovic, v rozsahu stanove-
ném následně zpracovaným geometrickým plánem, 

-  vstup a vjezd na zatěžované pozemky v souvislosti s údržbou 
a opravami chodníku.

U S N E S E N Í
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Věcné břemeno bude zřízeno bezúplatně na dobu existence stavby.

Zřízení věcného břemene – „Bezbariérového chodníku 
Hradišťská – Osvobození“ 

– pozemek ing. Miloslavy Chovancové
Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 85 a) zákona č. 

128/2000 Sb., O obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších předpi-
sů schvaluje zřízení věcného břemene na parcele č. st. 204/1 v k. ú. 
Boršice u Buchlovic, LV. č. 112, vlastník Ing. Miloslava Chovancová, 
bytem Boršice č. p. 332:
-  vybudování a umístění chodníku, vstup a vjezd na zatěžované po-

zemky v souvislosti s údržbou a opravami chodníku. Věcné břeme-
no bude zřízeno vlastníkem za jednorázovou úplatu ve výši 500 Kč 
na dobu existence stavby.

Zřízení věcného břemene – „Bezbariérového chodníku 
Hradišťská – Osvobození“ 

– pozemek slečny Magdalény Trávníčkové
Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 85 a) zákona č. 

128/2000 Sb., O obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších předpisů 
schvaluje zřízení věcného břemene na parcele č. st. 555 v k. ú. Bor-
šice u Buchlovic, LV. č. 2451, vlastník Magdaléna Trávníčková, bytem 
Boršice č. p. 473:
-  vybudování a umístění chodníku, vstup a vjezd na zatěžované po-

zemky v souvislosti s údržbou a opravami chodníku. Věcné břeme-
no bude zřízeno vlastníkem za jednorázovou úplatu ve výši 500 Kč 
na dobu existence stavby.

Zřízení věcného břemene – „Bezbariérového chodníku 
Hradišťská – Osvobození“ 

– pozemek paní Pavly Ševčíkové
Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 85 a) zákona č. 

128/2000 Sb., O obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších předpisů 
schvaluje zřízení věcného břemene na parcele č. 4554 v k. ú. Boršice 
u Buchlovic, LV. č. 1808, vlastník Pavla Ševčíková, bytem Palackého 
1515, Napajedla:
-  vybudování a umístění chodníku, vstup a vjezd na zatěžované po-

zemky v souvislosti s údržbou a opravami chodníku. Věcné břeme-
no bude zřízeno vlastníkem za jednorázovou úplatu ve výši 500 Kč 
na dobu existence stavby.

Zřízení věcného břemene – „Bezbariérového chodníku 
Hradišťská – Osvobození“ 

– pozemky pana Václava Marečka
Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 85 a) zákona č. 

128/2000 Sb., O obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších předpi-
sů schvaluje zřízení věcného břemene na parcele č. 4571/1 a p. č. st. 
190 v k. ú. Boršice u Buchlovic, LV. č. 112, vlastník Václav Mareček, 
bytem  Boršice č. p. 216:
-  vybudování a umístění chodníku, vstup a vjezd na zatěžované po-

zemky v souvislosti s údržbou a opravami chodníku. Věcné břeme-
no bude zřízeno vlastníkem za jednorázovou úplatu ve výši 500 Kč 
na dobu existence stavby.

Zřízení věcného břemene – „Bezbariérového chodníku 
Hradišťská – Osvobození“ 

– pozemek pana Tomáše Varmuži
Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 85 a) zákona č. 

128/2000 Sb., O obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších předpisů 
schvaluje zřízení věcného břemene na parcele 4555/2 v k. ú. Boršice 
u Buchlovic, LV. č. 2591, vlastník Tomáš Varmuža, bytem Boršice 652:

- vybudování a umístění chodníku, vstup a vjezd na zatěžované po-
zemky v souvislosti s údržbou a opravami chodníku. Věcné břemeno 
bude zřízeno vlastníkem za jednorázovou úplatu ve výši 500 Kč na 
dobu existence stavby.

Zřízení věcného břemene – „Bezbariérového chodníku 
Hradišťská – Osvobození“ 

– pozemek pana Dušana Gabriela a Marie Gabrielové
Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 85 a) zákona č. 

128/2000 Sb., O obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších před-

pisů schvaluje zřízení věcného břemene na parcele č. st. 178/1 v k. 
ú. Boršice u Buchlovic, LV. č. 1774, vlastník Dušan Gabriel, bytem 
Dukelských hrdinů 795, Uherské Hradiště, a paní Marie Gabrielová, 
bytem Boršice č. p. 57:
-  vybudování a umístění chodníku, vstup a vjezd na zatěžované po-

zemky v souvislosti s údržbou a opravami chodníku. Věcné břeme-
no bude zřízeno vlastníky za jednorázovou úplatu ve výši 500 Kč na 
dobu existence stavby.

Zřízení věcného břemene – „Bezbariérového chodníku 
Hradišťská – Osvobození“ – pozemek paní Marie Hanákové

Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 85 a) zákona č. 
128/2000 Sb., O obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších před-
pisů schvaluje zřízení věcného břemene na parcele č. st. 539 v k. ú. 
Boršice u Buchlovic, LV. č. 164, vlastník paní Marie Hanáková, bytem 
Boršice č. p. 414:
-  vybudování a umístění chodníku, vstup a vjezd na zatěžované po-

zemky v souvislosti s údržbou a opravami chodníku. Věcné břeme-
no bude zřízeno vlastníkem za jednorázovou úplatu ve výši 500 Kč 
na dobu existence stavby.

Zřízení věcného břemene – „Bezbariérového chodníku 
Hradišťská – Osvobození“ – pozemek pana Tomáše Dací-

ka, paní Petry Matějíčkové a pana Ivana Šplíchala
Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 85 a) zákona č. 

128/2000 Sb., O obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších před-
pisů schvaluje zřízení věcného břemene na parcele č. st. 155 v k. ú. 
Boršice u Buchlovic, LV. č. 2142, vlastník Tomáš Dacík, bytem Jana 
Žižky 526, Uherské Hradiště, MUDr. Petra Matějíčková, bytem Trávník 
2098, Staré Město, a MUDr. Ivan Šplíchal, bytem J. E. Purkyně 1019, 
Uherské Hradiště:
-  vybudování a umístění chodníku, vstup a vjezd na zatěžované po-

zemky v souvislosti s údržbou a opravami chodníku. Věcné břeme-
no bude zřízeno vlastníky za jednorázovou úplatu ve výši 500 Kč na 
dobu existence stavby.

Různé

Volba nového předsedy kontrolního výboru
 Zastupitelstvo obce Boršice na základě ustanovení § 117 zákona č. 

128/2000 Sb., O obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších předpisů 
bere na vědomí rezignaci pana Vladimíra Koníčka na funkci předsedy 
kontrolního výboru a zároveň volí předsedou kontrolního výboru pana 
Vladimíra Varmužu.

Aktualizace Programu obnovy venkova obce Boršice
Zastupitelstvo obce Boršice podle § 84 odst. 2 písmeno a) a pís-

meno b) zákona č. 128/2000 Sb., O obcích (obecní zřízení), ve znění 
pozdějších předpisů schvaluje aktualizovanou verzi Programu obno-
vy venkova pro obec Boršice.

Projekt CZ.1.04/2.1.00/03.00001 
– veřejně prospěšné práce Boršice

Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí zprávu starosty o projektu 
„Veřejně prospěšné práce Boršice 2011“ financovaném z Evropského 
sociálního fondu a státního rozpočtu ČR.

Žádost ZO včelařů Boršice
Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí zprávu starosty o projektu 

„Obnova a modernizace včelařského zařízení ZO včelařů Boršice“ 
v rámci 5. výzvy a podporuje záměr včelařů získat tuto dotaci, FICHE 
5, Lidé a život na Buchlovsku.

Podpora zapojení dětí a mládeže 
do komunitního života v obci

Zastupitelstvo obce schválilo výstavbu fitparku pro starší děti a mlá-
dež obce Boršice v ceně do 300.000 Kč včetně DPH. V případě nezís-
kání dotace se fitpark realizovat nebude.

U S N E S E N Í
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OBEC BORŠICE
Obecně závazná vyhláška č. 1/2011, 

O MÍSTNÍCH POPLATCÍCH
Zastupitelstvo obce Boršice se na svém zasedání dne 8. prosince 

2011 usnesením č. 4 usneslo vydat na základě § 14 odst. 2 zákona 
č. 565/1990 Sb., o místních poplatcích, ve znění pozdějších předpisů 
a v souladu s § 10 písm. d) a § 84 odst. 2 písm. h) zákona č. 128/2000 
Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších předpisů, tuto 
obecně závaznou vyhlášku (dále jen „vyhláška“): 

ČÁST I.

ZÁKLADNÍ USTANOVENÍ

Čl. 1
Úvodní ustanovení

(1) Obec Boršice zavádí touto vyhláškou tyto místní poplatky (dále jen 
„poplatky“):

a) poplatek ze psů,
b) poplatek za užívání veřejného prostranství,
c) poplatek za provoz systému shromažďování, sběru, přepravy, 

třídění, využívání a odstraňování komunálních odpadů.
(2) Řízení o poplatcích vykonává obecní úřad (dále jen „správce po-

platku“)  podle zákona č. 280/2009 Sb., daňový řád.

ČÁST II.
POPLATEK ZE PSŮ

Čl. 2
Poplatník a předmět poplatku

(1) Poplatek ze psů platí držitel psa. Držitelem je fyzická nebo právnic-
ká osoba, která má trvalý pobyt nebo sídlo na území obce Boršice. 

(2) Poplatek ze psů se platí ze psů starších 3 měsíců. 

Čl. 3
Vznik a zánik poplatkové povinnosti

(1) Poplatková povinnost vzniká držiteli psa v den, kdy pes dovršil 
stáří tří měsíců, nebo v den, kdy se stal držitelem psa staršího tří 
měsíců.

(2) V případě držení psa po dobu kratší než jeden rok se platí poplatek 
v poměrné výši, která odpovídá počtu i započatých kalendářních 
měsíců. Při změně místa trvalého pobytu nebo sídla platí držitel 
psa poplatek od počátku kalendářního měsíce následujícího po 
měsíci, ve kterém změna nastala, nově příslušné obci. 

(3) Poplatková povinnost zaniká dnem, kdy přestala být fyzická nebo 
právnická osoba držitelem psa (např. úhynem psa, jeho ztrátou, 
darováním nebo prodejem), přičemž se poplatek platí i za započa-
tý kalendářní měsíc, ve kterém taková skutečnost nastala.

Čl. 4
Ohlašovací povinnost a identifikace psů

(1) Držitel psa je povinen ohlásit správci poplatku (písemně nebo úst-
ně do protokolu) vznik své poplatkové povinnosti do 15 dnů ode 
dne jejího vzniku (tj. ode dne, kdy pes dovršil stáří tří měsíců, nebo 
dne, kdy nabyl psa staršího tří měsíců). Stejným způsobem je po-
vinen oznámit také zánik své poplatkové povinnosti.

(2) Povinnost ohlásit držení psa má i osoba, která je od poplatku osvo-
bozena.

(3) Při plnění ohlašovací povinnosti je držitel psa povinen současně 
sdělit správci poplatku relevantní údaje uvedené v čl. 20 této vy-
hlášky.

(4) Správce poplatku vydá poplatníkovi evidenční známku psa bez 
ohledu na to, zda pes místnímu poplatku podléhá, nebo je od po-
platku osvobozen. Přidělená známka je nepřenosná na jiného psa. 

Čl. 5
Sazba poplatku

(1) Sazba poplatku za kalendářní rok činí:
a) za prvního psa 60,- Kč,
b) za druhého a každého dalšího psa téhož držitele 180,- Kč,
c) za psa, jehož držitelem je poživatel invalidního, starobního, vdov-

ského nebo vdoveckého důchodu, který je jeho jediným zdrojem 
příjmu, anebo poživatel sirotčího důchodu 60,- Kč,

d) za druhého a každého dalšího psa téhož držitele, poživatele inva-
lidního, starobního, vdovského nebo vdoveckého důchodu, který 
je jeho jediným zdrojem příjmu, anebo poživatele sirotčího důcho-
du 180,- Kč.

Čl. 6 
Splatnost poplatku 

(1) Poplatek je splatný nejpozději do 31. 5. příslušného kalendářního 
roku.

(2) Vznikne-li poplatková povinnost po datu splatnosti uvedeném 
v odstavci 1, je poplatek splatný nejpozději do 15. dne měsíce, 
který následuje po měsíci, ve kterém poplatková povinnost vznikla. 

Čl. 7
Osvobození a úlevy

(1) Od poplatku ze psů je osvobozen držitel psa, kterým je osoba 
nevidomá, bezmocná a osoba s těžkým zdravotním postižením, 
které byl přiznán III. stupeň mimořádných výhod podle zvláštního 
právního předpisu, osoba provádějící výcvik psů určených k do-
provodu těchto osob, osoba provozující útulek zřízený obcí pro 
ztracené nebo opuštěné psy nebo osoba, které stanoví povinnost 
držení a používání psa zvláštní právní předpis.  

ČÁST III.
POPLATEK ZA UŽÍVÁNÍ 

VEŘEJNÉHO PROSTRANSTVÍ

Čl. 8
Předmět poplatku, poplatník

(1) Poplatek za užívání veřejného prostranství se vybírá za zvláštní 
užívání veřejného prostranství, kterým se rozumí provádění výko-
pových prací, umístění dočasných staveb a zařízení sloužících pro 
poskytování prodeje a služeb, pro umístění stavebních nebo re-
klamních zařízení, zařízení cirkusů, lunaparků a jiných obdobných 
atrakcí, umístění skládek, vyhrazení trvalého parkovacího místa 
a užívání tohoto prostranství pro kulturní, sportovní a reklamní akce 
nebo potřeby tvorby filmových a televizních děl.  

(2) Poplatek za užívání veřejného prostranství platí fyzické i právnic-
ké osoby, které užívají veřejné prostranství způsobem uvedeným 
v odstavci 1. 

Čl. 9 
Veřejné prostranství

Poplatek podle této vyhlášky se platí za užívání těchto veřejných 
prostranství:
a) parcela č. 4830/5, prostor před prodejnou Jednota a Hostincem 

u Gabrielů,
b) parcela č. 4830/1, prostor před budovou Obecního úřadu Boršice,
c) parcela č. 4807/6 a č. 4633, prostor okolo parku s pomníkem pad-

lých občanů a rumunských vojáků.

Čl. 10
Vznik a zánik poplatkové povinnosti

Poplatek se platí od prvého dne, kdy začalo užívání veřejného pro-
stranství, až do dne, kdy toto užívání fakticky skončilo. 

Čl. 11
Ohlašovací povinnost

(1) Poplatník je povinen ohlásit správci poplatku nejpozději 7 dní před 
zahájením užívání veřejného prostranství předpokládanou dobu, 
místo, způsob a výměru užívání veřejného prostranství. V případě 
užívání veřejného prostranství po dobu kratší než 1 den je povinen 
splnit ohlašovací povinnost nejpozději v den zahájení užívání ve-
řejného prostranství. Pokud tento den připadne na sobotu, neděli 
nebo státem uznaný svátek, je poplatník povinen splnit ohlašovací 
povinnost nejblíže následující pracovní den.

(2) Poplatník je dále povinen ohlásit správci poplatku relevantní údaje 
stanovené v čl. 20 této vyhlášky.

(3) Po ukončení užívání veřejného prostranství je poplatník povinen 
ohlásit skutečný stav údajů uvedených v odst. 1 nejpozději do 15 
dnů.

Čl. 12
Sazba poplatku

Sazba poplatku činí za každý i započatý m2 a každý i započatý den:
a) za umístění dočasných staveb a zařízení sloužících pro poskytová-

ní prodeje ...................................................................................................  40,- Kč
b) za umístění dočasných staveb a zařízení sloužících pro poskytová-

ní služeb .....................................................................................................  10,- Kč 
c) za umístění lunaparků, cirkusů a jiných 

podobných atrakcí  ...............................................................................  30,- Kč
d) za umístění stavebního zařízení  ....................................................  10,- Kč

VYHLÁŠKA
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e) za umístění reklamního zařízení  ....................................................  10,- Kč
f) za umístění skládek  ............................................................................  10,- Kč
g) za vyhrazení trvalého parkovacího místa ...................................  10,- Kč
h) za užívání veřejného prostranství pro reklamní akce ...........  10,- Kč 
i) za užívání veřejného prostranství pro potřeby tvorby 

filmových a televizních děl  ...............................................................  10,- Kč
j) za užívání veřejného prostranství pro kulturní akce  ..............   0,- Kč
k) za užívání veřejného prostranství pro sportovní akce ...........   0,- Kč

Čl. 13

Splatnost poplatku

(1) Poplatek ve výši stanovené podle čl. 12 odst. 1 je splatný:
a) při užívání veřejného prostranství po dobu kratší 7 dnů nejpozději 

v den zahájení užívání veřejného prostranství,
b) při užívání veřejného prostranství po dobu 7 dnů nebo delší nej-

později v den ukončení užívání veřejného prostranství.
(2) Připadne-li lhůta splatnosti na sobotu, neděli nebo státem uznaný 

svátek, je dnem, ve kterém je poplatník povinen svoji povinnost 
splnit, nejblíže následující pracovní den.

Čl. 14
Osvobození a úlevy

(1) Poplatek se neplatí:
a)  za vyhrazení trvalého parkovacího místa pro osobu zdravotně po-

stiženou ,
b)  z akcí pořádaných na veřejném prostranství, jejichž výtěžek je ur-

čen na charitativní a veřejně prospěšné účely . 

ČÁST IV.
POPLATEK ZA PROVOZ SYSTÉMU 

SHROMAŽĎOVÁNÍ, SBĚRU, PŘEPRAVY, TŘÍDĚNÍ, 
VYUŽÍVÁNÍ A ODSTRAŇOVÁNÍ KOMUNÁLNÍCH ODPADŮ 

Čl. 15
Poplatník

Poplatek za provoz systému shromažďování, sběru, přepravy, třídě-
ní, využívání a odstraňování komunálních odpadů platí :
a) fyzická osoba, která má v obci trvalý pobyt; za domácnost může 

být poplatek odváděn společným zástupcem, za rodinný nebo by-
tový dům vlastníkem nebo správcem; tyto osoby jsou povinny obci 
oznámit jména a data narození osob, za které poplatek odvádějí,

b) fyzická osoba, která má ve vlastnictví stavbu určenou nebo slou-
žící k individuální rekreaci, ve které není hlášena k trvalému poby-
tu žádná fyzická osoba; má-li k této stavbě vlastnické právo více 
osob, jsou povinny platit poplatek společně a nerozdílně, a to ve 
výši odpovídající poplatku za jednu fyzickou osobu.

Čl. 16
Ohlašovací povinnost

(1) Poplatník je povinen ohlásit správci poplatku vznik své poplatkové 
povinnosti nejpozději do 10 dnů ode dne, kdy mu povinnost platit 
tento poplatek vznikla. Stejným způsobem jsou poplatníci povinni 
ohlásit správci poplatku zánik své poplatkové povinnosti v důsled-
ku změny trvalého pobytu nebo v důsledku změny vlastnictví ke 
stavbě určené nebo sloužící k individuální rekreaci.

(2) Při plnění ohlašovací povinnosti je poplatník povinen sdělit správ-
ci poplatku relevantní údaje stanovené v čl. 20 této vyhlášky. Po-
platník dle čl. 15 písm. b) této vyhlášky je povinen ohlásit správci 
poplatku zejm. příjmení, jméno, bydliště, popřípadě další adresy 
pro doručování, evidenční nebo popisné číslo stavby určené nebo 
sloužící k individuální rekreaci, není-li tato stavba označena evi-
denčním nebo popisným číslem, číslo parcelní pozemku, na kte-
rém je tato stavba umístěna. 

Čl. 17
Sazba poplatku

(1) Sazba poplatku pro poplatníka dle čl. 15 písm. a) a b) této vyhlášky 
činí 480,- Kč a je tvořena:

a) z částky 230,- Kč za kalendářní rok a
b) z částky 250,- Kč za kalendářní rok. Tato částka je stanovena na zá-

kladě skutečných nákladů obce předchozího roku na sběr a svoz 
netříděného komunálního odpadu za poplatníka a kalendářní rok.

(2) Skutečné náklady roku 2010 na sběr a svoz netříděného komunál-
ního odpadu činily: 1.080.900,- Kč. Ke konci roku 2010 mělo v obci 
přihlášen trvalý pobyt 2.208 občanů. 

 Náklady byly rozúčtovány takto: Náklady 1.080.900,- Kč děleno 
2.208 (počet občanů) = 489,53 Kč na občana s trvalým pobytem 
na území obce. 

(3) V případě změny místa trvalého pobytu nebo změny vlastnictví 

stavby, která je určena nebo slouží k individuální rekreaci v prů-
běhu kalendářního roku, se uhradí poplatek v poměrné výši, která 
odpovídá počtu kalendářních měsíců pobytu nebo vlastnictví stav-
by v příslušném kalendářním roce. Dojde-li ke změně v průběhu 
kalendářního měsíce, je pro stanovení počtu měsíců rozhodný stav 
na konci tohoto měsíce. 

Čl. 18
Splatnost poplatku

(1) Poplatek je splatný ve dvou rovnoměrných splátkách, nejpozději 
do 31. 5. a do 30. 9. příslušného kalendářního roku. 

(2) Vznikne-li poplatková povinnost po datu splatnosti uvedeném 
v odst. 1, je poplatek splatný nejpozději do 15. dne měsíce, který 
následuje po měsíci, ve kterém poplatková povinnost vznikla.

Čl. 19
Osvobození a úlevy

(1) Od poplatku se osvobozují poplatníci uvedení v čl. 15 písm. a) této 
vyhlášky, kteří prokáží, že se trvale zdržují nebo budou zdržovat 
v zahraničí, tj. alespoň 320 dnů v kalendářním roce, a jejich pobyt 
v zahraničí trvá alespoň dva měsíce. 

(2) Osvobození poplatníci prokáží splnění podmínky k osvobození od 
poplatku předložením: 

a) dokladu o pobytu v zahraničí, byl-li vystaven (např. povolení k pře-
chodnému pobytu atp.),

b) dokladu o výkonu činnosti v zahraničí (doklad o studiu, doklad 
o výkonu práce/zaměstnání, doklad o podnikání atp.),

c) dokladu o zajištění bydlení v zahraničí (doklad o vlastnictví nemovi-
tosti, nájemní smlouva, smlouva nebo potvrzení o ubytování atp.),

d) dokladu o úhradě zdravotního nebo sociálního pojištění v zahrani-
čí, je-li hrazeno,

e) čestného prohlášení poplatníka o svém pobytu v zahraničí. 
(3) O osvobození od poplatku rozhoduje správce poplatku na základě 

vyhodnocení poplatníkem předložené dokumentace. Za tímto úče-
lem může požadovat předložení dokumentů v překladu do české-
ho jazyka.

ČÁST V.

USTANOVENÍ SPOLEČNÁ A ZÁVĚREČNÁ

Čl. 20
Společná ustanovení k ohlašovací povinnosti

(1) V ohlášení poplatník nebo plátce uvede 
a) jméno, popřípadě jména, a příjmení nebo název nebo obchodní 

firmu, obecný identifikátor, byl-li přidělen, místo pobytu nebo sídlo, 
místo podnikání, popřípadě další adresy pro doručování; právnic-
ká osoba uvede též osoby, které jsou jejím jménem oprávněny jed-
nat v poplatkových věcech,

b) čísla všech svých účtů u poskytovatelů platebních služeb, včetně 
poskytovatelů těchto služeb v zahraničí, užívaných v souvislosti 
s podnikatelskou činností, v případě, že předmět poplatku souvisí 
s podnikatelskou činností poplatníka nebo plátce,

c) další údaje a skutečnosti rozhodné pro stanovení výše poplatkové 
povinnosti, včetně skutečností zakládajících nárok na úlevu nebo 
případné osvobození od poplatkové povinnosti.

(2) Poplatník nebo plátce, který nemá sídlo nebo bydliště na území 
členského státu Evropské unie, jiného smluvního státu Dohody 
o Evropském hospodářském prostoru nebo Švýcarské konfedera-
ce, uvede kromě údajů požadovaných v odstavci 2 adresu svého 
zmocněnce v tuzemsku pro doručování. 

(3) Dojde-li ke změně údajů či skutečností uvedených v ohlášení, je 
poplatník nebo plátce povinen tuto změnu oznámit do 15 dnů ode 
dne, kdy nastala. 

Čl. 21

Navýšení poplatku 
(1) Nebudou-li poplatky zaplaceny (odvedeny) včas nebo ve správné 

výši, vyměří obecní úřad poplatek platebním výměrem. 
(2) Včas nezaplacené nebo neodvedené poplatky nebo část těchto 

poplatků může obecní úřad zvýšit až na trojnásobek; toto zvýšení 
je příslušenstvím poplatku. 

Čl. 22
Zrušovací ustanovení

Zrušuje se obecně závazná vyhláška č. 1/2007 ze dne 23. 2. 2007.

Čl. 23
Účinnost

Tato obecně závazná vyhláška nabývá účinnosti dnem 1. ledna 2012.
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Ceník poplatků na rok 2012
po . . druh poplatku ástka K

1 H bitovní polatky  
nový dvojhrob + nájem na 10 let 1000
nový hrob v urnovém háji + nájem na 10 let 500
dvojhrob 500 nájem na 10 let
hrob v urnovém háji 300 nájem na 10 let

2 Nájem SOS   500 jeden ob ad
3 Kulturní d m 

nájem sálu 1000 první den
nájem sálu 500 druhý den
nájem kuchyn 500 1 akce
nájem sálu a kuchyn  - poh eb 300
vestibul 500 1 den
pronájem nádobí 1 1 osoba
el. energie 6 1 kWh
praní ubrus 15 1 kus
praní ut rek 5 1 kus
nájem sálu /hudební produkce/ 10 000 1 akce
nájem sálu /PO/  5 000 1 akce
záloha na pronájem sálu /PO/  2 000 1 akce

4 Poplatky za reklamu v KT  
sekce OÚ zdarma
s. sd lení ob an m na 1 týden + 5x hlášení 50 místní ob ané a fy sídlící v obci
s. reklama na 1 m síc 100 místní ob ané a fy sídlící v obci
s. reklama na 1 m síc 200 ostatní ob ané a firmy

5 Kabelová televize  
poplatek za KT 1200 1 p ípojka za 1 rok
p ipojení  KT (ZO 25. 3. 2011) 4000
p evedení p ípojky KT (RO 18. 1. 2012) poplatek dle skute ných náklad
zrušení, nebo znovuzavedení KT (RO 18. 1. 2012)  poplatek dle skute ných náklad

6 Poplatek za hlášení v místním rozhlase 
ob ané poh eb zdarma
ob ané 10
prodejci 50 hlášení v relaci
prodejci 200 hlášení mimo relaci

7 Nájem nemovitostí  
prodejní plocha 1 m2 450
ostatní plocha 1 m2 350

8 Poplatky v knihovn   
lenský poplatek 40 1 rok

vystavení náhradního tená ského pr kazu 20
upomínky 15 1. upomínka
upomínky 30 2. upomínka
upomínky 40 3. upomínka 
upomínky 50 doporu ený upomínací dopis
zprost edkování meziknihovní výp j ní služby 30
tišt né výstupy 3 strana A4, ernobílý tisk
jednorázová služba bez registrace 20
ztráta dokumentu 30 K  + cena dokumentu
poškození árového kódu 10
laminování listin /RO 11. 11. 2009/ 15 1 kus A4

9 Kopírování  1 1 strana  A4
10 Faxování  30 1 strana /CZ, I, D, SK, A/

Faxování 80 1 strana  /RUS, UA/
11 Prodej pohlednic 4 1 kus
12 Reklama ve zpravodaji 1000 1/2 strany  A4
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Kmitočtový plán TKR Boršice / aktualizováno - únor 2012

TV Výstupní Nosná obrazu Nosná zvuku Norma Poznámka
program kanál MHz MHz

zp tný kanál 5-65 MHz - - - OÚ - HS
Infokanál 14,25
Kamery 23,25

Mini nabídka
  87-108 MHz

JoJ Plus S 5 133,25 138,75 B/G
TV Noe S 7 147,25 152,75 B/G
Infokanál S 9 161,25 166,75 B/G

T 1 R 6 175,25 181,75 D/K
T 2 E 8 196,25 201,75 B/G

TV Nova R 10 207,25 213,75 D/K
Prima Family R 12 223,25 229,75 D/K

T 4 sport S 12 238,25 243,75 B/G
T 24 S 14 252,25 257,75 B/G

Základní nabídka
TV JOJ S 16 266,25 271,75 B/G
CS Film S 18 280,27 285,75 B/G
O ko S 20 294,25 299,75 B/G
STV 1 S 22 311,25 316,75 B/G
TV Markíza S 24 327,25 332,75 B/G
Film + S 26 343,25 348,75 B/G
Spektrum S 28 359,25 364,75 B/G
Nova Cinema S 30 375,25 380,75 B/G
Prima Cool S 32 391,25 396,75 B/G
Prima Love S 34 407,25 412,75 B/G
Nova Sport S 36 423,25 428,75 B/G
Disney Chanel K 23 487,25 493,75 B/G
Eurosport K 25 503,25 509,75 B/G
TV Barrandov K 27 519,25 525,75 B/G
Discovery Chanel K 31 551,25 557,75 B/G
STV 2 K 33 567,25 573,75 B/G
BBC K 35 583,25 589,75 B/G
Multiplex 1 K 29 535,00 T1, T2, T24, T4 sport
Multiplex 2 K 21 471,00 Nova, Nova Cinema, Prima Family, Prima Cool, TV Barrandov

Jarní úklid v naší obci 2012 – občané sobě
Obecní úřad děkuje všem 
občanům, všem občanským 
sdružením a dobrovolným 
složkám v obci za pomoc při 
jarním úklidu, který proběhl 
24. března. 
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Sociální komise informuje
Změny v roce 2012 - sociální reforma    
Karta sociálních systémů (sKarta)

1. Karta sociálních systémů je veřejnou listi-
nou.

2. Karta sociálních systémů slouží k identi-
fikaci osob pro účely informačních sys-
témů o dávkách státní sociální podpory, 
pomoci v hmotné nouzi, o příspěvku na 
péči, o dávkách pro osoby se zdravot-
ním postižením a v oblasti státní politiky 
zaměstnanosti. Karta sociálních systémů 
může mít dále následující funkce:

a) elektronicky čitelného identifikačního do-
kladu v rámci Jednotného informačního 
systému práce a sociálních věcí,

b) průkazu osoby se zdravotním postižením 
podle zákona o poskytování dávek oso-
bám se zdravotním postižením a o změ-
ně souvisejících zákonů,

c) platební (není povinná, bude vyžadována 
pouze u osob, které čerpají dávky pomo-
ci v hmotné nouzi).

3. Ztrátu, odcizení, poškození nebo zničení 
karty je držitel povinen bez zbytečného 
odkladu ohlásit KP ÚP ČR.

4. Změnu údajů uvedených v kartě sociál-
ních systémů je držitel karty povinen bez 

zbytečného odkladu ohlásit příslušné 
krajské pobočce. Na základě ohlášení 
zabezpečí příslušná krajská pobočka vy-
dání nové karty sociálních systémů.

5. Dodavatelem karty je Česká spořitelna, a. 
s., výběr finanční hotovosti bude možný 
u každého běžného bankomatu. V rámci 
standardní služby bude 1 výběr z banko-
matu zdarma a 1 převod zdarma ke ka-
ždé dávce. Nákup kartou u obchodníka 
a možnost podívat se na zůstatek na účtu 
bude také zdarma. Každý další výběr 
z bankomatů ČS bude zpoplatněn 6 Kč. 
Výběr z bankomatu jiné banky bude zpo-
platněn 40 Kč. ČS, a. s., začne vydávat 
sKarty od konce června 2012.

6. Karta sociálních systémů bude sloužit ze-
jména k identifikaci na úřadě. U osob se 
zdravotním postižením bude plnit funkci 
průkazky TP, ZTP a ZTP/P se všemi její-
mi výhodami. V tomto případě dochází 
pouze k nahrazení papírové průkazky za 
plastikovou.

7. Kde se budou karty vydávat? 
 sKarty si budou moci občané vyzvednout 

na příslušném pracovišti Úřadu práce ČR. 
Primárním kontaktem pro příjemce dávek 

budou tedy kontaktní pracoviště Úřadu 
práce ČR. 

8. Co bude na kartě uvedeno? 
 Na kartě bude uvedeno její číslo, jmé-

no a příjmení držitele, identifikační číslo 
v systému MPSV a platnost karty. V přípa-
dě speciální karty, která bude sloužit jako 
průkaz osoby zdravotně postižené, bude 
navíc fotografie držitele, stupeň zdravot-
ního postižení a datum narození.

9. Kolik bude sKarta stát? 
 Vydání sKarty jedenkrát za její čtyřletou 

platnost bude pro držitele zdarma.

Jak bude sKarta vypadat?

Evidence obyvatel:
K 1. 1. 2011 měla obec Boršice  2 205  obyvatel 
  z toho  1 088  mužů 
 a  1 117  žen 

Během roku se:  - přihlásilo   33  občanů
 - odhlásilo   35  občanů
 - narodilo   17  dětí
 - zemřelo   17  občanů

K 31. 12. 2011 měla obec Boršice   2 203 obyvatel
 z toho  1 082 mužů
 a  1 121 žen  

Uvnitř obce se přestěhovalo 41 občanů 
     a 25 občanů z naší obce uzavřelo sňatek. 

Průměrný věk občanů byl k 31. 12. 2011  41,47 roku
 z toho muži 39,57 roku
 a ženy  43,30 roku 
Matrika a podatelna: 
bylo vyřízeno: 
- spisy úmrtí  11
- dodatečné zápisy do matričních knih 
       (rozvody, změna příjmení) 2
- rozhodnutí o změně jména, příjmení  3

- spisy manželství 9
- druhopisy matričních dokladů 4
- osvědčení o sňatku s církví 6
- přiznání otcovství  2
- žádost o Osvědčení o státním občanství ČR 32
- poskytnutí údaje z informačního systému 2
- zrušení údaje o místu trvalého pobytu pro 10 občanů
- povolení pro 1 hrací přístroj 4
- žádosti o občanský průkaz 252
- sepsáno 6 protokolů o ztrátách a odcizení OP
- ověřeno  -     710 podpisů (legalizace)
                 -     715 listin (vidimace)
   celkem  -  1 425 ověření 
- vyvěšeno a sňato 137 vyhlášek a různých podání na úřed-
ních deskách (elektronické i klasické)

Czech Point:
Výpis z Trestního rejstříku vyřízeno  76 žádostí
Výpis z Katastru nemovitostí vyřízeno  41 žádostí
Výpis z Obchodního rejstříku vyřízeno  39 žádostí
Výpis z Bodového systému řidičů vyřízeny    3 žádosti 
Výpis z Živnostenského rejstříku vyřízeno    6 žádostí 
Výpis z Kvalifikovaných dodavatelů vyřízeny    2 žádosti 

Z činnosti na úseku podatelny, matriky a evidence obyvatel za rok 2011

Tabulka ukazuje rozložení obyvatelstva podle věku a pohlaví

věk 0 - 6 7 - 18 19 - 30 31 - 40 41 - 50 51 - 60 61 - 70 71 - 80 81 - 90 nad 90 celkem

muži 73 126 201 158 174 152 108 61 25 4 1082

ženy 71 114 179 151 161 147 138 94 61 5 1121
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Informace o partnerské obci OPATOVCE
V rámci přeshraniční spolupráce se Slovenskou republikou v oblasti Evropského fondu mikroprojektů jsme navázali kontakt 

se slovenskou obcí Opatovce. Opatovce sa nachází ve střední části Trenčianského kraje, část jehož území tvoří státní hranici 
s Českou republikou, v blízkosti okresního a krajského města Trenčín. Území obce je rovinaté, mimo zastavěné území převládá 
orná půda využívaná pro zemědělské účely. Katastrem obce Opatovce protéká řeka Váh. Území patří do teplé oblasti, podnebí 
je mírně vlhké s mírnou zimou.

Historie
Obec Opatovce patří mezi 

nejstarší písemně doložené 
obce na Slovensku. První 
písemná zmínka o obci se 
dochovala ve známé Zobor-
ské listině, pocházející z roku 

1113, ve které jsou popsa-
né majetky benediktinského 
opatství v Zoboru nad Nitrou. 
V 15. století přešla do majetku 
nitranského biskupství. Opa-
tovce měly více vlastníků.

Z 18. století se dochovaly 
zmínky o opatovských rybá-
řích a mlýnech stojících na 
Váhu. Tradice vodních mlý-
nů v Opatovcích byla velmi 

dlouhá. Poslední dva mlely 
ještě ve 20. století. Do živo-
ta obce v druhé polovině 19. 
století výrazně zasáhla cho-
lerová epidemie, které padly 
za oběť desítky lidí. V letech 
1880 a 1890 velká část obce 
zhořela.

Opatovce byly v minulos-
ti zemědělskou obcí. Zdejší 
život je spjatý s řekou Váh, 
která mnohokrát připravila 

obyvatelům horké chvíle. 
Mnohé z povodní na této 
řece nadělaly v obci velké 
škody. V roce 1946 prorazila 
voda hráz a tekla přes celou 
obec. Kvůli povodním Opa-
tovce údajně čtyřikrát změni-

ly svoje místo.
V historii obce zanecha-

ly stopy obě světové války. 
V průběhu II. světové války 
pomáhali obyvatelé party-
zánským jednotkám při pře-
vozu na loďkách přes řeku 
Váh. V noci z 8. na 9. dubna 
1945 byly Opatovce osvo-
bozeny jednotkami sovětské 
armády. Při přestřelce za 
obcí zahynul sovětský voják, 
kterého pochovali na místním 
hřbitově.

Skutečný rozvoj obce 
nastal po skončení II. světo-
vé války. V roce 1949 byl do 
obce zaveden telefon. V 50. 
letech bylo realizováno přímé 

autobusové spojení s Tren-
čínem. V roce 1959 do obce 
zavedli elektrický proud, 
v roce 1970 byla napojena 
na veřejný vodovod. Od roku 
1998 mají obyvatelé možnost 
využívat vybudovaný rozvod 
plynu.

Začátky vyučování v míst-
ní škole sahají do druhé po-
loviny 19. století. Žáci niž-
ších ročníků chodili do školy 
v obci a od 5. třídy do školy 
do Stankovců. Dnes škola 
v obci není. Žáci navštěvují 
ZŠ v Trenčianských Stankov-
cích.

Pokračování v příštím vydání 
zpravodaje.

Některé spory s bankou, záložnou, poskytovatelem nebo 
zprostředkovatelem spotřebitelského úvěru, investiční spo-
lečností lze řešit u státem zřízeného mi-
mosoudního orgánu – finančního arbitra. 

Řízení před finančním arbitrem je bez-
platné.

Finanční arbitr je orgán příslušný k mi-
mosoudnímu rozhodování sporů, pokud je 
jinak k rozhodování těchto sporů příslušný 
český soud, mezi:
a) poskytovateli platebních služeb a uži-

vateli platebních služeb při poskytování 
platebních služeb – například spor zákazníka s bankou 
o správnost zaúčtované platby nebo spor zákazníka 
s bankou při zneužití platební karty neoprávněnou oso-
bou,

b) vydavateli elektronických peněz a držiteli elektronických 
peněz při vydávání a zpětné výměně elektronických pe-
něz – například spor držitele předplacené karty jízdného 
s některými provozovateli veřejné dopravy, 

c) věřiteli nebo zprostředkovateli a spotřebiteli při nabízení, 
poskytování nebo zprostředkování spotřebitelského úvě-
ru – například spor zákazníka s věřitelem o odstoupení od 
úvěrové smlouvy nebo spor o výši poplatku za předčasné 
splacení úvěru,

d) investičními fondy, investičními společnostmi nebo zahra-
ničními investičními společnostmi a spotřebiteli ze stan-
dardních fondů kolektivního investování a speciálních 
fondů kolektivního investování, které shromažďují peněžní 
prostředky od veřejnosti – například spor zákazníka s in-
vestiční společností o správnost účtovaných poplatků.

Kdy finanční arbitr nemůže rozhodnout?
Finanční arbitr nemůže rozhodnut zejmé-

na tehdy, nemá-li návrh na zahájení řízení 
veškeré náležitosti. Finanční arbitr dále ne-
může rozhodnout, pokud:
a)  spor nenáleží do působnosti arbitra,
b) ve věci samé již rozhodl soud nebo řízení 
ve věci samé bylo před soudem zahájeno,
c)  spor je nebo již byl předmětem řízení před 
arbitrem,

d)  ve věci samé již bylo rozhodnuto v rozhodčím řízení nebo 
ve věci samé bylo rozhodčí řízení zahájeno.

Kde se dozvím více?
Kontakt
Kancelář finančního arbitra, organizační složka státu
sídlo: Praha 1, Legerova 1581/69, 110 00
telefon: 257 042 094 / fax: 257 042 089
e-mail: arbitr@finarbitr.cz
internetová stránka: http://www.financniarbitr.cz
Facebook: https://www.facebook.com/FinArbitr 
datová schránka: qr9ab9x 

Úřední hodiny 
Pondělí   08:30 – 15:30 hod.

Úterý   08:30 – 15:30 hod.
Středa   08:30 – 15:30 hod.
Čtvrtek   08:30 – 15:30 hod.

Pátek   08:30 – 14:30 hod. 
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Hody nepřerušila ani okupace 
Píše se rok 1942. Československo je druhým rokem okupované nacisty. Cyrilu Trávníčkovi je tehdy 18 let a rozhodne se, 

že chce jít za stárka. „Nikomu se moc nechtělo. Situace byla taková, že na nějaké velké radosti nebylo pomyšlení. S Václa-
vem Strašákem a jeho stárkou Marií Kedroňovou a mou Annou Dvouletou jsme se ale rozhodli, že hody uspořádáme i v tak 
nelehké době a tradici udržíme,“ prozrazuje muž, který za několik dní oslaví své 88. narozeniny. Dnes již s hůlkou v ruce, ale 
s bohatou zásobou vzpomínek dál pokračuje: „Hody probíhaly dle dřívějších zvyklostí. Začínalo se až nedělní ranní mší svatou, 
obchůzkou pro stárky a večer pak na sále U Gabrielů probíhala zábava.“ Nikoho by nenapadlo, že mají před sebou nečekané 
překvapení. „Odtančila se sóla, stihli jsme zaranžovat i krádež práva, které, jak bývá zvykem, bylo řádně vykoupeno vínem,“ 
napíná svůj příběh.

„Bylo nějak k půlnoci, když na sál vstoupila bezpečnost z Hradiště. Naštěstí to nebylo gestapo, ale milé hody nám zastavili 
se záminkou špatně zatemněného sálu,“ prozrazuje a přidává, že nikdo v daném okamžiku nevěděl, jak to vše může dopad-
nout. „Možná byla někde opravdu nějaká škvíra, nevím. Po hodech jsme se ale dozvěděli, že to bylo údajně proto, že jsme je 
nepozvali,“ podává své vysvětlení a přechází ještě k tehdejším hodovým zvyklostem. „Dříve jsme před domem zpívali, dnes se 
řeč recituje. Doma máme hodové písničky, které se dřív hrávaly. Možná by stálo za to oprášit i tento zvyk,“ vybízí potenciální 
budoucí stárky.

A proč se hodům říká císařské a slaví se v říjnu, když kostel sv. Václava je zasvěcen 28. září? „Hody se mají konat ve svátek 
posvěcení chrámu Páně, ale protože se hodovalo dva tři dny a lidé zameškávali práci, tak císař Josef II. nařídil jednotné hody, 
a to třetí říjnovou neděli,“ vysvětluje závěrem stárek roku 1942, ale také bývalý člen a následně i kapelník DH Boršičanka.

Pavel Princ

Krojový ples...         psalo se o nás

Setkání se účastnilo 82 stárků 
Na IX. krojovém plese v Boršicích se sešli stárci od roku 1942

Do nepřeberného množství kulturních akcí, které vyzvedají krásu krojů, spadají v úvodu roku krojové plesy. IX. ročník jed-
noho z nich se uskutečnil také v Boršicích. I když nebyl jubilejní, byl pojat netradičně. Historicky poprvé organizátoři pozvali 
a představili tři generace boršických stárků, kteří si rok co rok předávali nepřehlédnutelný atribut - hodová práva.

„Rok s rokem se sešel a opět máme příležitost být účastni plesu, který není ledajaký. Jsme na krojovém plese, kde většina 
z nás je oblečena v krojích, které nám rodiče nebo prarodiče nechali ušít, v krojích, které jsme zdědili po svých předcích nebo 
si je sami pořídili,“ přivítal Roman Jílek, starosta obce. Vyzvedl hodnotu kroje, který měl své místo ve světských i náboženských 
záležitostech, a vyzval ke vzpomínce na předky, kteří stáli u počátků této nepřehlédnutelné tradice Slovácka.

Ples zahájil slavnostní přípitek, po společném defilé všech krojovaných, kteří nebyli pouze z Boršic, a po několika hudebních 
sadách v podání DH Boršičanka došlo na předání pamětních listů. Po nejméně půlhodinovém čtení jmen se dostalo i na ty nej-
podstatnější. I když Marie Brázdilová šla za stárku o šest let později než Cyril Trávníček, který se do čela chasy postavil v roce 
1942, oběma rodákům patřil zasloužený potlesk a titul nejstarších stárků.

Po Cyrilu Trávníčkovi na své stárkování zavzpomínala i Marie Brázdilová. Připomněla, že její hody byly v Galuškově stylu. 
„Když jsem byla za stárku já s Jožkou Vávrovým, tak se chlapi pobili. Můj strejček byl šťastný, že jsem byla stárku, a sedl si ke 
stolu naší rodiny. Josef Vávra ho vyháňal a on nechtěl odejít, a tak se začali drcat a začala pořádná mela. Práva jsme rychle od-
nesli pryč a vrátili se, až bylo po všem,“ říká Brázdilová a já s obdivem pozoruji, jak si v pětaosmdesáti bez problémů vybavuje 
všechny podrobnosti včetně jmen.

Půlnočním překvapením se stala fiktivní volba letošních stárků spojená s důkladnou zkouškou stárkovské zdatnosti. Do po-
myslného klání se přihlásilo pět párů, které se musely poprat s nelehkými zkouškami. Děvčice byly prověřeny, jak umí výskat, 
chlapci v rychlosti pití a společně pak v tom, kdo vybere nejvíc finančních prostředků na podporu a udržení této tradice. A kdo 
že tedy budou letošní stárci? Tuto informaci nelze zatím potvrdit a občané se ji nejspíš dozvědí až týden před hody. Tedy tak, 
jak bývá také tradičním zvykem.

Svým vystoupením se blýskla CM Pentla a její taneční soubor, kterému většina návštěvníků střihla pochvalu hodnou profesionálů. 
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DOPORUČUJÍCÍ 

RADY PRO SENIORY
JAK SE VYHNOUT PODVODU 

• Podvodníci využívají různé záminky a lsti, aby se dostali 
k vašim penězům. Chtějí vniknout do vašeho bytu a po-
kud z vás nevylákají peníze přímo, ovládají řadu způso-
bů jak vás okrást.

• Nedůvěřujte neznámým lidem, nikoho cizího nevpouš-
tějte do sv ého bytu.

• Nikdy hned neotvírejte dveře, nevíte-li, kdo je za nimi.
• Pořiďte si panoramatické kukátko, které vám umožní 

dobře si návštěvníka prohlédnout. Instalujte si na dveře 
bezpečnostní řetízek, který udrží dveře jen pootevřené. 
Některé věci tak můžete vyřídit bezpečněji.

• Zvoní-li opravář, pracovník úřadu či jiných služeb (ode-
čet plynu apod.) nechte si předložit jeho služební prů-
kaz, nebo ještě lépe zavolejte na úřad nebo instituci, 
na kterou se pracovník odvolává. V případě jakýchkoliv 
pochybností trvejte na tom, že o nabízenou službu ne-
stojíte.

• Nepodléhejte lákavé vidině snadného zbohatnutí či uza-
vření výhodné smlouvy. Podomní nabídky výhodných 
koupí a uzavírání smluv odmítejte - v naprosté většině 
jde o podvod.

• Důležitá telefonní čísla vašich blízkých (také policie, lé-
kař, hasiči, obecní úřad aj.) mějte viditelně blízko telefo-
nu, abyste mohli co nejrychleji přivolat pomoc.

• Nepodvolujte se nátlaku k podpisu závažných doku-
mentů. Vše si v klidu a pečlivě promyslete.

• Závažná rozhodnutí řešte se svými rodinnými příslušníky, 
popřípadě se známými nebo přímo na obecním úřadě. 
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RODIČOVSKÝ PLES
V sobotu 4. února proběhl 

v prostorách kulturního domu 
tradiční ples rodičů. K poslechu 
nám zahrála, stejně jako loni, 
skupina VHS Nedakonice. Těch 
několik měsíců, co jsme obětova-
li nácviku, se nám vrátilo v podo-
bě jednoho nádherného večera, 
při kterém vše dopadlo tak, jak 
mělo. Zahájili jsme ho polonézou 
pod vedením paní Heleny Veselé, 
které tímto patří velký dík. Pokra-
čovali jsme lidovými tanci, které 
jsme zvládli bez problémů. Tady 
děkujeme Pavlíně Veverkové za 
její velkou trpělivost! Poté násle-
dovaly latinskoamerické tance, 

jejichž pojetí letos všechny 
pobavilo, a to díky Lence 
Veverkové a Ludmile To-
mášů, kterým taky velmi 
děkujeme. V průběhu ve-
čera bylo vyhlášeno sólo 
pro pana ředitele a našeho 
třídního učitele, pana Mgr. T. 
Kozáka. Tento večer byl pro 
nás všechny nezapomenu-
telný, plný dojmů a zážitků. 
Zúčastnili se ho nejen de-
váťáci, ale i někteří žáci 7. 
a 8. třídy a bývalí žáci školy. 
Myslím, že na něj budeme 
ještě dlouho vzpomínat, po-
něvadž to bylo pro nás de-
váťáky takové malé rozlou-
čení se základní školou. Za 
tento nádherný večer ještě 
jednou děkujeme všem, 
kteří se na něm podíleli.

Michaela Knedlová
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KARNEVAL PRO DĚTI

na malou sladkostí, nejčastěji lízátkem. 
Dítě, které bylo šikovné a nevynechalo 
některou ze soutěží, to si domů odneslo 
plnou ručičku barevných lízátek.

I občerstvení bylo výborně zajištěno, 
pro děti se prodávaly limonády, různá 
pitíčka, sladkosti a oblíbený párek v roh-
líku. Pro dospěláky výborný svařák, ka-
fíčko, ...

Na závěr byla každá maska odmě-
něna krásnou hračkou, nebo malým dá-
rečkem, podle věku dítěte.

Myslím, že se všichni zúčastnění 
skvěle pobavili. Jen pohled na usmě-
vavé a spokojené děti je ta nejlepší od-
měna. Skvěle prožité nedělní odpoledne 
v tomto zimním čase. 

Na shledanou v příštím roce, už se 
zase těšíme.                                       I.P.

Dne 12. 2. 2012 se v kulturním domě 
konal karneval pro děti. Začátek byl ve 
14.30 a o jeho zahájení se postarala 
skupina Kanonýři, která celé odpoledne 
hrála pěknou hudbu k poslechu rodičům 

i k tancování pro naše ratolesti. Součástí 
programu byly i připravené soutěže pro 
děti, někdy byli zapojeni i rodiče, přede-
vším aby pomohli svým dětem. Každá 
snaha v soutěži byla náležitě odměně-
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V sobotu 14. 1. 2012 se konal již 7. farní karneval. Tentokrát 
přišla za dětmi Maková panenka a její ctitel motýl Emanuel, 
kteří společně řešili, jakým způsobem získat od kosa klobouk. 

Letošní rok byl výjimečný tím, že přišlo spoustu rodičů 
s malými dětmi, které ještě ani nechodí do školky. Celkem 
se sešlo 68 masek. Mezi maskami byli Šmoulové, piráti, víly, 
princezny i Berušky.  Pro děti bylo připraveno pohoštění, chle-
bíčky, jednohubky a spousta buchet. Všem hodně chutnalo 
a nejvíc se děti těšily na zmrzlinu, kterou rozdávala Maková 
panenka i motýl Emanuel do sladkých kornoutů. Bohatá tom-
bola byla rozdělena mezi všechny děti. K tanci a poslechu 
pouštěli hudbu manželé Hrančíkovi z Tučap.

Všem dárcům, maminkám a babičkám, kteří přispěli dárky 
do tomboly a pohoštěním, patří upřímné Pán Bůh zaplať a tě-
šíme se příští rok na 8. ročník.  Pavla Zahrádková

Maková panenka a motýl Emanuel
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Tak jako vloni, i letos se vedení obce a členové obecní-
ho zastupitelstva ve spolupráci s komisí pro kulturu a sport 
rozhodli zopakovat velmi zdařilou akci, jakou byla fašanková 
zabijačka. 

Od rána 18. 2. 2012 se na prostranství před Hostincem 
u Gabrielů a u Prášilíkova řeznictví štípalo dřevo, topilo, kráje-
lo, škvařilo, chystalo, no zkrátka všechno, co k výrobě zabijač-
kových specialit patří!

Již od rána probíhal košt slivovice našich zastupitelů 
a mohli jste ochutnat čerstvé koblížky, dát si čaj nebo sva-
řené víno. Během celého dopoledne měli všichni zastupitelé 
pod vedením zkušeného odborníka Pavla Prášilíka plné ruce 
práce. 

V 10.30 na náměstí vystoupil folklorní soubor Pentla a cel-
kově zpříjemnil a rozproudil atmosféru na náměstí. Kolem 11. 
hodiny se začaly prodávat první hotové pochutiny. Mohli jste 

ochutnat dva druhy zabijačkových polévek, ovar, škvarky, pro-
dávalo se i čerstvě vyškvařené sádlo.

Účast na této akci byla opravdu velká a věříme, že tento-
krát nikdo neodešel s prázdnou! Výtěžek z celé akce bude 
použitý na podporu folkloru v naší obci.

Fašank pokračoval ještě večerní zábavou v kulturním 
domě v Boršicích. V rámci programu byly vyhlášeny výsledky 
2. ročníku Boršického TÝTÝ. Samotné vyhlášení ankety bylo 
proloženo reklamními vstupy souboru Pentla.

A tak to dopadlo:

Akce roku 2011
1. Fašanková zabijačka
2. Boršický slavíček a Den Boršic a SK Boršice
3. 1. letecký den Boršic

Stavba roku 2011
1. Chodník na Kyjovské ulici
2. Bytové domy pro seniory
3. Tribuna na fotbalovém hřišti

Složka roku 2011
1. Cimbálová muzika a folklorní soubor Pentla
2. Stoprounští vinaři
3. Boršická schola

Firma resp. podnikatel roku 2011
Na 1. místě se umístili hned 2 vítězové se stejným počtem 

hlasů, a to:
1. Firmou roku 2011 se stává ARCHIKA, s. r. o.
 Podnikatelem roku 2011 se stává Vladimír Zapletal
2. místo nebylo obsazeno
3. Obecní úřad Boršice

Fašankový večer byl opravdu skvělý! Všichni, kdo se zú-
častnili, se jistě výborně bavili, a to díky nápaditosti, smys-
lu pro detail a především neobyčejnému smyslu pro humor 
členů folklorního souboru Pentla. Jejich vstupy i samotné po-
chovávání basy neměly chybu. Třešinkou na dortu bylo pak 
vydávání cen tomboly, kde si výherci odnášeli tradiční ceny, 
ale i vepřové sádlo a v lepším případě kousek prasátka na 
nedělní oběd! 

FAŠANK 2012
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Nakonec patří ještě poděkování vedení obce, všem zastu-
pitelům, kteří podpořili tuto akci jakýmkoliv způsobem, a také 
manželům Prášilíkovým. Naši snahu o podporu folkloru a kul-

turního dění v naší obci ocenili i občané Boršic tím, že fašanko-
vá zabijačka byla vyhlášena Akcí roku 2011. Moc si této ceny 
i podpory vážíme a těšíme se na další společné akce.       -mar-
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Vysvěcení a prohlídka novostavby objektu 
bytového domu, který v osmi samostatných 
bytech s vlastním sociálním zázemím poskytne 
bezbariérové bydlení potřebným občanům, se 
konala v pátek 16. března 2012. 

Objekt je primárně určen těm potřebným, 
kteří jsou částečně soběstační a nevyžadují ce-
lodenní péči.

Objekt byl realizován z vlastních zdrojů spo-
lečnosti ARCHIKA, s. r. o., za přispění minister-
stva pro místní rozvoj z dotačního podprogramu 
Podpora výstavby podporovaných bytů pro rok 
2011.

ARCHIKA, s. r. o., zpracovala projektovou 
dokumentaci, žádost o dotaci a následně ob-
jekt realizovala.

Vysvěcení a den otevřených dveří bytového domu Dolní mlýn
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Zlatá svatba, Antonie a Alexandr Vávrovi, rok 1936 (bydleli
 v ulici Bosna – Dvořanovi)

Manželé Marie (roz. Durníková) a František Zemánkovi s rodinou, 
č. 37

Paní Josefa Bilíková (nar. 5. 4. 1900) s dětmi, č. 
139

Obchod se smíšeným zbožím Bartoloměje 
Martykána v Raškouně, rok 1927

Zlatá svatba, manželé Fialovi, č. 466

Pan Kliment Bilík, č. 139
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Obchod se smíšeným zbožím Bartoloměje Martykána v Raš-
kouně, rok 1927

Zleva: Cyril Bilík, Anna Bilíková (roz. Ludvíčková), Josefa Kedro-
ňová (roz. Rýpalová) Františka (roz. Ludvíčková) a Antonín Štolfovi

Bednáři
Zleva: František Štolfa, Vladimír Gabriel, Kliment Ka-
marád, Antonín Štolfa

Zleva: Věra Bačáková, Františka Štolfová, 
Josefa Pondělková, Anežka Sobotková

Socha Panny Marie v Raškouně
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Bednáři František a Antonín Štolfovi, sudy do kunovické Fruty Sourozenci Ludvíčkovi  (u rodinného 
domu č. 287)

Antonín Štolfa (4. zleva) se svými zaměstnanci Antonín Štolfa a sestry Ludvíčkovy při svážení obilí při žních

František a Antonín Štolfovi 
se svými zaměstnanci
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Zájezd důchodců. Zleva: Františka Ludvíčková, Františka Žáková
Antonín Štolfa u své dílny

Josef Ludvíček – voják 1. světové války
Františka Ludvíčková se svými dcerami (u Pondělkova č. 222)

Františka a Antonín Štolfovi – 10. 2. 1942 (u rodinného domu manželů Výstupových, 
č. 236) Antonín Štolfa v roce 1935
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Ve zpravodaji č. 5/2011 jsou uvedeny paměti Rudolfa Pavlínka V.
Pokračujeme.

Paměti Rudolfa Pavlínka

VI.
Po nalodění v Alexandrii jsme se 

museli rozloučit s Afrikou i Středním vý-
chodem, kde jsme působili více než dva 
roky, někteří i déle. Za tu dobu jsme si 
tam i trochu zvykli. Poznali jsme několik 
zemí a jejich obyvatele s trochu odliš-
ným způsobem života než u nás. Viděli 
jsme místa velmi zaostalá, ale i pokro-
kovější. Loď, na kterou jsme nastoupili, 
byla lodí osobní, pochopitelně upravená 
pro válečné podmínky. Byla vybavena 
zvláštní moderní technikou na zjišťo-
vání ponorek. Jmenovala se Maure-
tania a byla v té době třetí největší 
britskou lodí. Těsně před odplutím 
nám byl sdělen cíl naší cesty, a to 
Anglie. Dozvěděli jsme se také, že 
poplujeme kolem celé Afriky bez 
doprovodu. Loď měla totiž takovou 
rychlost, že by jí torpédoborce ne-
stačily. Ještě nám bylo sděleno, že 
Mauretania má přesně vymezený 
čas na zdolání trasy, takže kdyby ně-
kdo nedával pozor a spadl do moře, 
už by tam musel zůstat, protože není 
možné se ani chvilku zdržet.

Nalodilo se nás kolem 16 000. 
Byli tam vojáci několika zemí, nejvíce 
bylo Angličanů a Poláků. Byli jsme 
stěsnáni jako herinci. Naše rota byla 
umístěna v prostoru nejnižšího pod-
palubí, kde byly zavěšeny nějaké 
spací pytle. Kapitán lodi nás uklidňo-
val, že si cestou zvykneme, a dodal, 
že když evakuoval poslední uprchlí-
ky a vojáky ze Singapuru, bylo jich 
na lodi třicet tisíc. Bylo to pro nás neuvě-
řitelné číslo, ovšem vzhledem k tomu, že 
šlo o poslední naději na záchranu před 
Japonci, stalo se nemožné skutečností.

V červenci r. 1943 jsme z přístavu 
Alexandria vypluli. Pluli jsme přes Suez-
ský průplav a dále Rudým mořem. Ved-
ro bylo tehdy nesnesitelné, úmorné, a to 
i přes to, že jsme na takové podmínky 
byli zvyklí. Každý hledal nějaké to mís-
tečko pro sebe na některé z palub, aby 
byl na vzduchu. Byli jsme tam i v noci 
a každý měl záchranný pás, který nám 
sloužil jako poduška. Loď rychle plula 
a my mysleli na ledaco, třeba i na to, 
jak plavba dopadne. Věděli jsme, že ne-
přítel může kdykoliv zaútočit a že naše 
obrana je jen v tom, že loď je rychlá. 
Později jsme vše zanechali osudu, hrály 
se karty, některé jednotky měly i kapelu, 
tak někdy něco zahrály. Strava byla jed-
notvárná, pro tolik vojáků na lodi nešlo 
vařit, byly jen konzervy a sýr. Když jsme 
přepluli na jižní polokouli, byli jsme zvě-

daví na Jižní kříž. Dívali jsme se na něj 
dlouho, neboť jsme věděli, že ho už asi 
nikdy neuvidíme. Také jsme měli cvičný 
poplach. V podpalubí jsme ani nedosta-
li povel k nástupu nahoru, když byl po 
dvou hodinách ukončen.

Naše první zastávka byla na Ma-
dagaskaru, tam jsme ovšem kotvili jen 
velmi krátce. Loď nesměl nikdo opustit. 
Bavili jsme se i tím, že jsme domorod-
cům házeli do moře kovové mince a oni 

je lovili. Byli velmi opatrní a nestalo se 
ani jednou, že by minci nevylovili. 

Z Madagaskaru jsme pluli dál. V Ti-
chém oceáně nás zastihla veliká bouře. 
Přes celou loď se valily velké vlny a vy-
padalo to, jako by tato veliká loď byla jen 
krabičkou od zápalek. Tento úsek plavby 
byl pro mnohé nejhorší, téměř všechny 
nás s různou intenzitou postihla mořská 
nemoc. Brzy poté, co bouře ustala, byly 
nablízku zjištěny nepřátelské ponorky. 
Byl vyhlášen poplach, který trval téměř 
dva dny. Personál lodi byl v plné poho-
tovosti a my mohli jen přihlížet a čekat, 
co bude dál. Loď od té doby plula klikatě 
doprava - doleva, a to téměř až do další-
ho přístavu v Kapském Městě. Říkalo se, 
že to byly japonské ponorky. V Kapském 
Městě měla naše loď zastávku a kotvila 
tam tři dny. Podnebí je tam asi jako v Itálii, 
ale v obrácenou dobu. Přistáli jsme tam 
v srpnu a tehdy jeden den dokonce pa-
dal déšť se sněhem. Bylo nám dovoleno 
na řádnou propustku jedenkrát opustit 

loď. Do dvaceti hodin jsme však museli 
být zpět. Já jsem si též vyřídil propustku, 
abych si něco koupil a vylepšil si tu jed-
notvárnou stravu. Před opuštěním lodi 
do města jsme byli upozorněni, že spat-
ří-li nás místní policie s černoškou nebo 
míšenkou, je zde za to 5 let bez soudu. 

Prošel jsme se městem a podíval se 
i na Tabulovou horu. Život zde byl nor-
mální, jako by válka ani nebyla. Zašel 
jsem si do jedné restaurace a pořádně 
jsem se najedl, byla to vítaná změna 
jídelníčku. Čas omezený propustkou 
rychle utíkal a já jsem šel do obchodu 
koupit něco na další cestu. V jednom 
obchodním domě jsem si koupil pome-
ranče a jablka, byly pěkně balené v pytlí-
cích asi po 5 kg. Když jsem je chtěl platit, 
řekla mně prodavačka, že je to již zapla-

ceno. Na můj dotaz, kdo to platil, od-
pověděla, že jedna paní. Byl jsem tro-
chu udiven, peněz jsem měl dost, na 
lodi nebylo zač utrácet. Je možné, že 
zdejší obyvatelé, žijící daleko od fron-
ty, s námi měli soucit, a kromě toho 
měli peněz taky dost, neboť na ně dě-
lali černoši. Když jsem se k večeru vra-
cel na loď, viděl jsem u přístavu dvojici 
námořníků s černoškami. Neodradila 
je ani zmíněná tvrdá opatření.

Po třech dnech jsme opustili Kap-
ské Město a pluli dál. Vypluli jsme bez 
třech našich vojáků, kteří se nevrátili 
na loď. Možná že se jim už válčení 
znechutilo, možná k tomu měli své 
jiné důvody.

Další naše zastávka byla na západ-
ním pobřeží Afriky v přístavu Freetown. 
Plavba do tohoto přístavu byla bez 
překážek. Kotvili jsme zde jen zcela 
krátkou potřebnou dobu. Z té dlouhé 
plavby po moři a stálé nečinnosti na 
nás začala působit únava. Někteří už 

ani nevycházeli z podpalubí a trávili celý 
čas vleže dole. Loď v té době plula stále 
klikatě a když jsme pluli daleko v moři 
kolem španělského a francouzského 
pásma, posádka měla stále pohotovost.

Po šestitýdenní plavbě po moři ko-
lem celé Afriky jsme šťastně a bez po-
hromy připluli do přístavu v jižní Anglii. 
Mnohým lodím se podobné plavby ne-
podařily. My jsme nepřátelským ponor-
kám i letadlům unikli, přestože bychom 
pro ně byli pěknou kořistí.

VII.
V Anglii nás přivítalo velmi pěkné 

počasí. Byl srpen, bylo teplo a slunce 
hřálo. Překvapilo mě to, protože jsem se 
domníval, že bude mlhavo a pochmur-
no, jak se o Anglii povídalo. Rozdělili 
nás, ba přímo rozstrkali, mezi vojáky 
naší vojenské pozemní jednotky, která 
tam byla od roku 1940 utvořena z vojá-
ků a uprchlíků po pádu Francie. Za tuto 
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dobu už byli v Anglii jako doma, zatím-
co my jsme byli v tomto směru nováčci. 
Tím tedy zanikla naše vojenská jednot-
ka ze Středního východu. Ani jsme si to 
moc neuvědomovali. Voják musí dělat, 
co je mu přikázáno, stále za něj někdo 
myslí, zvláště v zázemí. Později nám 
toho bylo i trochu líto. Za ta léta jsme 
byli na sebe zvyklí, téměř všichni jsme 
se znali a naše kamarádství mělo pevně 
zapuštěné kořeny a bylo utuženo poby-
tem na frontě. Já ještě se dvěma dalšími 
vojáky ze Středního východu jsem byl 
přidělen k jedné tamní jednotce. Přija-
li nás mezi sebe s určitým odstupem, 
možná nám trochu záviděli, že jsme byli 
delší dobu na frontě. V zázemí, a hlavně 
po delší době, nastává někdy boj o šar-
že a z toho samozřejmě pramení i další 
negativní jevy.

Nicméně čas běžel dál a my jsme 
se v naší jednotce zcela aklimatizovali 
a přizpůsobili daným podmínkám. Ka-
sárna jsme měli v městečku, které se 
jmenovalo Huntington. Mělo kolem pěti 
tisíc obyvatel a nalézalo se jihozápadně 
od Londýna. Byly tam také anglické jed-
notky, převážně ženské, a američtí letci. 

Ve volném čase jsme někdy zajíždě-
li do Londýna. Byl jsem na toto město 
velmi zvědavý. Velmi pozorně jsem si ho 
prohlédl i s jeho pamětihodnostmi. Rád 
jsem se projel v poschoďových autobu-
sech a metrem z jednoho konce města 
na druhý. Metro v Londýně nebylo tak 
hezké jako v Moskvě, asi bylo i starší. 
Také jsme chodili odpočívat do známé-
ho Hyde Parku. Jednou jsme s kama-
rádem přišli brzy odpoledne na místo, 
kde pod různými vlajkami řeční různí 
kastovníci, náboženští, političtí a jiní. 
Neměli tam tehdy ještě dost poslucha-
čů. U jednoho jsme se chvíli zastavili. 
Řečník si nás všiml, využil toho a uká-
zal na nás. Řekl: „To jsou ti z kontinentu 
(měl na mysli Evropu bez Anglie), kte-
ří plodí všechno zlo a války.“ My jsme 
neměli sebemenší zájem se s ním bavit, 
vůbec nás to nezajímalo. Najednou se 
s ním začaly dohadovat dvě dívky stojící 
poblíž a zastávaly se nás. Nato jsme se 
s nimi seznámili a byli jsme spolu celé 
odpoledne.

Na oběd jsme často chodili do re-
staurace, kde se většinou scházeli 
Čechoslováci, do Klubu čsl.-britského 
přátelství. Tam jsme také někdy vidíva-
li členy naší exilové vlády. Také jsem 
v Londýně viděl pravou londýnskou 
mlhu.

V Huntingtonu, kde jsme měli dočas-
ný domov, jsme chodívali i na zábavu, 
v sobotu se hrálo do 22 hodin. Anglic-
ké dívky si nás velmi všímaly a mnoho 
našich vojáků se v Anglii oženilo. Ang-
ličanky měly (možná to tak bylo jen za 
války) tak trochu odlišný způsob se-

znamování, než byl u nás. Samy vyzva-
ly k tanci, nebo nabídly cestu do kina 
apod. Jednou se na zábavě o jednoho 
našeho vojína i popraly. Byla to pro nás 
příjemná zotavená po dlouhé cestě lodí. 
Místní obyvatelé se k nám chovali vel-
mi dobře a vypadalo to, že máme jejich 
sympatie. Vždyť jsme byli spojenci. Ale 
i spojenečtí vojáci se k sobě chovali ně-
kdy nepřátelsky. Američtí letci se moc 
roztahovali a dávali najevo, že jsou něco 
víc. Proto se jednou v restauraci dostali 
do rozporu s našimi vojáky. Narazili ov-
šem na ostřílené rváče, byl tam Jano 
Klein z Buchlovic, nějaký Bartoš podob-
ného ražení a ještě pět dalších. Ameri-
čanů tam bylo o něco více. Říkalo se, že 
hospoda byla celá vybílená a Američa-
né zdrhli. Naši kluci tam zůstali a hostin-
ský k nim prý přišel, potřepal jim rukou 
a řekl, že to nevadí, že Američani už po-
třebovali, aby jim někdo ukázal, jak se 
mají chovat. Asi je neměl moc v lásce 
pro jejich nafoukanost.

Asi v březnu 1944 jsme byli přemís-
těni až do Skotska, do přibližně čtyřtisí-
cového městečka Kelso nedaleko Edin-
burghu. Po ubytování jsme se vydali 
trochu si Kelso prohlédnout. Bylo úplně 
vylidněné, venku bylo jen málo lidí. Přes 
záclony v oknech jsme ale viděli, jak se 
někteří dívají, kdo se jim do městečka 
přistěhoval. Před námi tady byla pol-
ská vojenská jednotka. Polští vojáci zde 
byli delší dobu a byli s místními občany 
sžití. Skotské dívky dokonce nosily na 
klopách polské orlice. Rozuměli si i po 
stránce náboženské - jak Poláci, tak 
Skotové jsou katolíci a Poláci pravidelně 
navštěvovali zdejší náboženské obřady. 
Polská vláda v Londýně byla zaměřena 
vcelku protisovětsky a to se promítalo 
i v armádě. Čechoslováky taky nemě-
li moc v lásce a když prezident Beneš 
podepsal v Moskvě smlouvu se Sovět-
ským svazem, říkali nám bolševici. Jak 
jsme se pak dozvěděli, před odjezdem 
nás Poláci pomluvili tak, že se nás míst-
ní obyvatelé báli.

Když se ale přesvědčili, že nevypa-
dáme nijak zle, tak se nám přestávali 
vyhýbat. 

Pro dobrou propagaci čsl. armády 
a Československa se zde dělalo hodně. 
Uspořádali jsme různé akce, měli jsme 
mezi sebou i opravdové cirkusáky, je-
den dokonce trhal řetězy, jmenoval se 
Koroštěnko. Měli jsme i kapelu se zpě-
váky. Navíc jsme se dovedli dobře cho-
vat i vystupovat. To za krátký čas velmi 
změnilo postoj místních obyvatel k nám. 
Děvčata začala místo polských orlic no-
sit čsl. lvíčka.

Na zábavě jsem se i já seznámil 
s jednou skotskou dívkou. Byla to pravá 
Skotka vzezřením i jménem, jmenovala 
se Mary Scotová. Vlasy měla jasně reza-

vé, jaké má hodně Skotů. Nebyla přímo 
z městečka Kelso, ale z nedaleké ves-
ničky, chodíval jsem tam občas za ní. 
Její soused, už tenkrát starší pán, mně 
říkával: „Uděláš dobře, když si ji vez-
meš za ženu, skotské ženy jsou nejlepší 
manželky.“ No, kdyby to bylo za jiných 
okolností a bylo už po válce, možná že 
by z toho aj něco bylo… Já jsem si ale 
tehdy v podobných okamžicích říkával, 
že jsem odešel za hranice proto, abych 
přispěl co nejvíce k osvobození naší 
vlasti, ničím jiným se nezatěžoval, a po-
kud se náhodou vrátím, bude na ženění 
času dost. 

Tak jako všude jinde, i zde náš pobyt 
jednou skončil. Běh událostí se ovšem 
nezastavil a válka ještě zdaleka u kon-
ce nebyla. Na východní frontě úspěš-
ně bojovala a útočila sovětská vojska 
a postupovala na západ. V té době již 
spojenecká vojska nemohla déle čekat 
a byla přinucena otevřít slibovanou dru-
hou frontu. Naše vojenská jednotka se 
přesunula na jih Anglie nedaleko Lon-
dýna, kde se soustředily naše pozemní 
jednotky. Večer jsme lehávali na břehu 
Temže a dívali se na létající bomby, 
Hitlerovu tajnou zbraň, která měla za-
chránit Německo od blížící se porážky. 
Zpočátku z toho byl v Londýně trochu 
rozruch, ale později se před nimi již ni-
kdo ani neschovával.

Naše jednotka byla připravena od-
jet do Francie a zapojit se do bojů tam, 
kde jí bude určeno. Den před odjezdem 
k nám přijel prezident dr. Edvard Beneš. 
Jeho přítomnosti chtěli využít někteří 
příslušníci bývalé jednotky na Středním 
východě. Nemohli se stále ještě smířit 
s tím, že po příchodu do Anglie byli od-
staveni na druhou kolej. Chtěli si u něj 
postěžovat a žádali o přijetí. Bylo jim 
však sděleno, že prezident je nemůže 
přijmout. Nevím, zdali jejich požadavek 
skutečně odmítl, nebo mu o něm jeho 
doprovod neřekl. Faktem zůstalo, že se 
k němu nedostali.

Proto se večer na protest shromáž-
dili pod okny budovy, kde měl prezident 
sezení s vybranými důstojníky, a svou 
nespokojenost vyjadřovali skandová-
ním a hesly. Na dvě si ještě vzpomínám: 
„Za Beneše do boje, ať je konec odbo-
je!“ a „Mnoho ve světě má národ synů, 
ale jedině Beneš je mužem činu!”

Druhý den dopoledne celá vojenská 
jednotka nastoupila na louku, na které 
byla postavená tribuna. Byl tehdy pěkný 
slunný den a prezident ve světlém oble-
ku s kloboučkem k nám pronesl kratší 
projev a nakonec nám popřál mnoho 
štěstí a úspěchů v boji. Anglii jsme opus-
tili, z lodi ještě zamávali na rozloučenou 
a očekávali brzké přistání ve Francii.

Pokračování v příštím vydání zpravodaje.
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Dne 2. 2. 2012 oslavil nádherných 90 let v plné duševní a dobré fyzické 
kondici pan Karel Pinka. Narodil se v Boršicích Františce, rozené Zemán-
kové, a Petru Pinkovi. Je prostřední ze tří sourozenců, nejstarší sestra Marie 

Cyrila byla řádovou sestrou a zemřela vloni ve svých 90 letech, se svou druhou, o rok mladší sestrou 
Boženou Charvátovou nyní pan Pinka, po smrti své manželky Alice, bydlí v boršickém Domově po-
kojného stáří, kde je velmi spokojený. Po vyučení číšníkem ve Zlíně pracoval pan Pinka mimo jiné ve 
významných hotelích Ambassador, Esplanade, Alcron a od otevření hotelu Jalta Praha v roce 1958 až 
do odchodu do důchodu v roce 1982 pracoval v tomto hotelu jako vedoucí střediska. Tento uznávaný 
odborník reprezentoval Československo v africkém Dakaru, ve francouzském Lyonu a na Expo 1967 
v kanadském Montrealu. Je spoluautorem několika odborných publikací (Receptury teplých a míše-
ných nápojů, Jednotné zásady obsluhy.) Se svou manželkou Alicí vydal několik populárně naučných knih – Minimum o pití, 
Stolujeme v přírodě, Se sklenkou v ruce a Úspěšný hostitel. Pan Pinka má dvě dcery, dvě vnoučata a dvě pravnoučata. 

Celá rodina, přátelé i bývalí kolegové mu touto cestou přejí mnoho sil a hlavně pevné zdraví do dalších let. 

Gratulace

EUROATLANTICKÁ CIVILIZACE POCHÁZÍ ZE SETKÁNÍ JERUZALÉMA, ATÉN A ŘÍMA
To znamená, že nejprve je třeba si 

uvědomit, že myšlení této civilizace se 
vytvářelo na podkladě bible. Její duchov-
nost je jako celek i pro náš dnešní mo-
derní svět přijatelná. I mnoho vědců dnes 
chápe, co je podstatou skutečného ná-
boženství: nutnost skutečné úcty k člo-
věku. Boha nelze hledat mimo svět, ale 
někde hlouběji v nitru věcí. Buďme tedy 
šťastní, můžeme-li sloužit jiným. Pohlížej-
me s otevřenýma očima na krásu světa.

Jsou ale ještě i jiné cesty. „Pokud se 
týče mne,“ napsal Albert Einstein, „proje-
vuje se mi Bůh mnohem spíše v harmonii 
přírody. Vše je mi zde srozumitelné. Kaž-
dý hluboký přírodovědec musí mít určitý 
náboženský cit. Nedovedu si představit, 
že bych neobyčejně jemné souvislosti, 
které odhaluji, promyslel nejprve sám. 
V nepochopitelném vesmíru se projevuje 
nesmírný převažující rozum.“

Podobně uvažuje i Isaac Newton: 
„Ten nádherný pořádek a soulad ve ves-
míru mohl vzniknout jen podle plánu vše-
mohoucí bytosti. Toto zůstává mým po-
sledním a nejvyšším poznáním.“

Podle zkušeností mnohých dalších je 
Bůh vrchol všeho dobra, plnost života, 
hlubina moudrosti. Kde není Bůh, tam 
není radost, tam je smutek a neštěstí. Bůh 
je ten, který k přemožení všech mocností 
světa obléká slabost malého dítěte. Není-
-li Bůh, kdo je naším hlavním měřítkem? 
Jisté stopy Boha najdeme také v hudbě, 
architektuře, malířství. Bůh stále prochází 
kolem nás v mnoha dalších podobách, 
trpělivě a stále znovu, až konečně dost 
zřetelně uslyšíme a porozumíme, že volá 
naše jméno. Víra v Boha není berlička, 
avšak můžeme ji jistě přirovnat k pout-
nické holi, která nás doprovází na naší 
cestě životem.

Co se od nás dnes hlavně chce, není 
ani tak věřit v Boha, nýbrž nechat ho žít 
v nás, aby ho lidé mohli najít tím, jak v nás 
žije. Naším posláním tedy je být dobrým 
člověkem. Láska k Bohu sestupuje k mi-
lování bližního a láska k bližnímu povyšu-
je k milování Boha. A co můžeme ještě 
říci o Bohu? Nejprve a nakonec slova žal-
mu: „Oblak a temnota ho zahalují.“ Bůh 
je nad tím, co nejvyššího můžeme mys-

let. Kdyby se nám Bůh plně odhalil, zničil 
by naši svobodu, zotročil by nás krásou 
a velikostí všemohoucnosti.

Vidíme tedy, že náboženská stavba, 
ať už se o ní říká cokoliv, je v neobyčej-
ném souladu s přísností vědeckého du-
cha. A přece jsou dogmatický a vědecký 
duch tak často stavěny proti sobě. Bylo 
by nerozumné zaměňovat jednu oblast 
za druhou. Vědec nepracuje s dogmaty 
a teolog nedělá pokusy.

Dogma není v žádném případě nepo-
chopitelné tajemství, je naopak výzvou 
k rozumu, aby se vrhlo světlo na něco, 
co nás překračuje. Nikdo toto tajemství 
nevnucuje, nenabízí jej jen k našemu 
souhlasu. Neskláníme se před ním z pro-
sté poslušnosti, nýbrž proto, že v něm 
chápeme nebo v něm cítíme veškerou 
pravdu. Rozum se zde odmlčí, protože 
ví, že může mlčet. 

V případě dnešního moderního člově-
ka jde o to, aby v morálce neviděl nějaké 
vnější vnucování, nýbrž aby ji chápal jako 
závazné pravidlo lidského chování.

Přínos vědy k přirozené morálce spo-
čívá například v tom, že se najdou sku-
tečné hodnoty tak, že se k osobním hod-
notám připojí příliš opomíjené hodnoty 
sociální, které jsou předmětem marxistic-
ké morálky, a tak se utvoří úplná morálka 
osobního společenství člověka.

Bylo by možná také třeba nově formu-
lovat lidská práva, která by přesně určo-
vala životní maximum, což je ještě nalé-
havější než stanovení životního minima 
k povznesení dělníků. Je to otázka lidské 
důstojnosti.

Věda se neprotiví víře, ba naopak je-
jich shoda je velmi hluboká. Třeba i Fried-
rich Engels, pokud se týče manželství, 
zařadil ho do celkového pokračujícího 
vývoje rodiny, která nutně směřuje k pá-
rovému soužití dvou jedinců různého po-
hlaví. I manželství založenému na nezišt-
né lásce může být dovoleno se rozloučit, 
ale sama jeho podstata musí vést k jeho 
zachování, protože takové manželství je 
definitivním závazkem dvou svobod.

Opravdová kultura musí být stejně 
přístupná všem pro utváření svědomí 
myšlení a svobody. Každý se musí učit 

zacházet s druhým jako se sobě rovným. 
Lidská láska je vztah, který se musí obra-
cet k celé lidské bytosti.

Ve volbě prostředků se můžeme lišit, 
v úvahách o lidském dobru však nikdy. 
Musíme si však uvědomit, že chceme-li 
druhým sdělit naši pravdu, musíme re-
spektovat jejich svobodu. Aby vzájemné 
svědectví a dialogy byly možné a užiteč-
né, musí se dít v duchu přátelství a vzá-
jemného porozumění, v duchu tolerance. 
Budoucnost světa spočívá ve vzájemné 
spolupráci. Jsme stvořeni pro soužití. 
Boje proti utrpení jsou spravedlivé jen 
tehdy, jsou-li vedeny bez nenávisti.

Lávka, po níž nyní kráčíme, je velmi 
úzká a propast pod ní příliš hluboká, aby-
chom se na ní vzájemně potýkali. Musí-
me se vzájemně podpírat a pomáhat si. 

Pro naši civilizaci je důležité, aby 
nepohoršovala. Žádná náboženství 
nespočívají v obyčejném a snadném 
způsobu života, nýbrž v neustálém úsilí 
vzdorujícím našim špatným sklonům. An-
dělské společnosti neexistují. Všechny 
se skládají z lidí se všemi jejich dobrými 
i špatnými vlastnostmi. Jistěže všechny 
chybovaly a stále ještě chybují. Nelze se 
ale u nich zabývat jen jejich selháními, je 
nutné vnímat je také v souvislosti s jejich 
širšími civilizačními – povahu zušlechťu-
jícími – trendy. Přes značné množství je-
jich pádů zůstává pravdou, že nic lepšího 
neexistuje. Stále u nich vidíme, že tam 
existuje pevný řád hodnot, základy prav-
dy a morálky.

Kritici jásají, když vidí věřící chybovat. 
Zapomínají, že ti, co vědí, co chyba či zlo 
je, znají i cestu k nápravě. Vědí, jak chy-
by vykořenit, jak pěstovat ctnost. Kde je 
světlo, tam je i stín. Ctnost se zdokona-
luje i ve slabosti a zkoušce. Je jisté, že 
se stávají chyby, ale mnohem častěji její 
vyznavači pro své přesvědčení trpěli, ba 
i umírali a umírají. Neexistují dokonalé 
církve, každý nějakým způsobem chy-
bujeme. Do sebe zahledět by se měla 
i věda. Slouží i ke zničení světa. Bez ní by 
nebylo atomových bomb.

Souhrn myšlenek  z vybrané četby 
Karla Pinky
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Informace ze školy
S novelizovaným školským zákonem se změnila i některá 

pravidla týkající se rodičů a žáků.
Rodiče žádající odklad školní docházky musí svou žádost 

doložit do 31. května s doporučením příslušného školského 
poradenského zařízení (pedagogicko-psychologické porad-
ny) a odborného lékaře nebo klinického psychologa – tedy 2 
doporučení. Po několika letech se povinnost dvou doporučení 
opět vrátila. Vzdělávání v posledním ročníku mateřské školy 
se poskytuje dítěti bezúplatně po dobu nejvýše 12 měsíců, to 
znamená, že od ledna 2013 budou předškoláci s odloženou 
školní docházkou, kteří již byli předškoláky v MŠ v předešlém 
roce, platit. Omezení bezplatnosti předškolního vzdělávání na 
12 měsíců neplatí pro děti se zdravotním postižením.

Novinky pro vycházející žáky

1. Škola již nevydává výstupní hodnocení.
2. Pro první kolo přijímacího řízení do denní formy vzdělává-

ní může uchazeč podat 2 přihlášky místo 3.
3. Podle výsledků dosažených jednotlivými uchazeči při při-

jímacím řízení stanoví ředitel školy jejich pořadí a zveřej-
ní seznam přijatých uchazečů. Nepřijatým uchazečům 
nebo zákonným zástupcům nezletilých nepřijatých 
uchazečů odešle rozhodnutí o nepřijetí. 

4. Pokud se přijímací zkouška v prvním kole přijímacího říze-
ní nekoná, zveřejní ředitel školy seznam přijatých uchaze-
čů a nepřijatým uchazečům nebo zákonným zástupcům 
nezletilých nepřijatých uchazečů odešle rozhodnutí o ne-
přijetí.

5. Rozhodnutí o nepřijetí ke vzdělávání, které nelze doručit 
uchazeči nebo zákonnému zástupci nezletilého uchaze-
če, se ukládá po dobu 5 pracovních dnů, pak je považo-
váno za doručené.

6. Uchazeč, nebo zákonný zástupce nezletilého uchazeče, 
musí po oznámení rozhodnutí potvrdit úmysl uchazeče 
vzdělávat se v dané střední škole odevzdáním zápisového 
lístku do 10 dnů.

Koncepční záměr reformy systému financování regionál-
ního školství

Snaha o úsporu finančních prostředků ve všech resortech 
stále pokračuje. V regionálním školství (základních školách) 
pokračuje snaha ministerstva školství o maximální naplněnost 
tříd ve městech a rušení druhých stupňů základních škol v ob-
cích nebo jejich dofinancování obcemi. V současné době je 
zprůměrován minimální počet žáků na třídu 17 z celkového 
počtu žáků školy a podle toho počtu dostávají školy finance. 
V novém modelu má být optimální počet žáků na třídu 24, 
když bude ve třídě žáků méně, dostane škola méně peněz. 
Ufinancovatelná má být ještě škola, ve které bude v každém 
ročníku nejméně 21 žáků. Na každou třídu a každého žáka 
pod tento počet by musela doplácet ze svého rozpočtu obec. 
A to v době, kdy stát platí soukromé střední a vysoké školy 
až do míry, kdy je na středních školách mnohem více míst 
než vycházejících žáků ze základních škol a na vysokých se 
počet míst blíží počtu studentů (každý středoškolák by mohl 
být přijat na VŠ). Pro většinu obcí jsou tyto počty nereálné. 
V některých ročnících bude přes 20 žáků, v žádném případě 
však ne ve všech. Představa ministerstva jde ještě dál – těch 
24 žáků by mělo být v každém ročníku ve dvou třídách. Ta-
ková optimální škola by pak měla mít 432 žáků v 18 třídách. 
Stačí však v jednom ročníku 34 žáků, kteří se podle školského 
zákona musí rozdělit na dvě třídy po 17, a takové třídy již ve 
škole nesplňují kritéria a škola na ně dostane méně peněz, 
než potřebuje. V důsledku by pak na takovou školu i s 300 
žáky musely doplácet obce. Je otázka, v jaké podobě bude fi-

nancování regionálního školství schváleno. Jisté je, že nebude 
platit od dříve avizovaného ledna 2013 a že současný návrh 
by byl likvidační pro spoustu škol v obcích.

Výsledky SCIO testů ve škole v Boršicích
Testování studijních předpokladů a výsledků vzdělávání 

SCIO žáků naší základní školy se věnujeme od školního roku 
2005/2006. Jde v něm o dlouhodobé sledování srovnávání vý-
sledků vzdělávání – testování znalostí, dovedností, klíčových 
kompetencí a studijních předpokladů. Nabízí rychlou zpět-
nou vazbu pro vedení školy, učitele, ale i žáky a jejich rodiče 
a zároveň porovnání výsledků naší školy s ostatními školami. 
Ze sedmi testovaných ročníků došlo pouze jednou – v roce 
2007 – ke zhoršení předešlých výsledků, ve všech ostatních 
ročnících dochází pravidelně ke zlepšování výsledků školy ve 
srovnání s ostatními školami. V roce 2008 jsme se výsledkově 
dostali mezi lepší polovinu testovaných škol a tuto pozici stále 
zlepšujeme. V letošním srovnávání výsledků naše škola patří 
mezi nejlepší.

Jelikož nás nezajímají jen celkové výsledky žáků v deváté 
třídě, ale i využití jejich potenciálu na prvním a druhém stupni, 
absolvovali současní deváťáci testování SCIO i po pátém roč-
níku. Jejich výsledky byly tehdy nadprůměrné, nadprůměrné 
výsledky dosáhli i po absolvování výuky na druhém stupni. 
Z toho taky pramení zájem našich deváťáků o další studium. 
Z 15 se 14 hlásí na školy s maturitou. Většina žáků jde na 
obory, ve kterých by chtěli i v budoucnu pracovat. A to u této 
věkové kategorie nebývá pravidlem.

Výsledky testování jsou fakta. Každoročně se tohoto tes-
tování účastní kolem poloviny škol celé ČR (ve Zlínském kra-
ji vždy přes polovinu), předpokládám těch, které chtějí znát 
srovnání výsledků svých žáků. Ze sedmiletého testování jas-
ně vyplývá, že výsledky vzdělávání naší školy jdou pravidel-
ně nahoru, výsledkově patří škola v posledních letech mezi 
lepší průměr škol. Rozvoj žáků pokračuje na druhém stupni 
vzhledem k jejich schopnostem rovnoměrně a srovnatelně 
s prvním stupněm. Novinka z dílny ministerstva – všichni žáci 
pátých a devátých tříd budou od letošního roku testováni ze 
znalostí v matematice, českém a anglickém jazyce. Tedy to, 
co již léta děláme. Bohužel testování nebude z obecných stu-
dijních předpokladů – tedy z toho, na co děti mají, a srovnání 
s tím, jak zvládají výuku.

Od letošního školního roku mají všichni učitelé naší školy 
potřebné a odpovídající vysokoškolské vzdělání stejné jako na 
jiných školách a na rozdíl od některých škol. Díky modernímu 
vybavení jednotlivých tříd probíhá výuka většiny předmětů na 
velmi dobré úrovni. Všechny třídy jsme postupně vybavili ke-
ramickými a magnetickými tabulemi, ve většině tříd jsou umís-
těny projektory. Všichni třídní učitelé jsou zapojeni do projektu 
spolufinancovaného EU, který jsme začali realizovat mezi prv-
ními školami. Díky projektu jsme mohli vybavit třídy projektory, 
pořídit učitelům moderní notebooky a vytvářet vlastní výuko-
vé materiály. Jsme v polovině projektu, celkem učitelé vytvoří 
přes 900 moderních výukových hodin hlavních předmětů na 
obou stupních. Taková výuka je pro žáky zajímavější, zapojí 
se všichni a některé hodiny již mohou sdílet i v době nemoci 
doma. Od září připravujeme elektronickou žákovskou knížku, 
rodiče se budou moci kdykoliv sami přesvědčit o úspěších 
svých dětí ve škole a pravidelně kontrolovat jejich snažení.                        

Podařilo se splnit sen mnoha generací – ve školním roce 
2012/13 budou moci nejen žáci sportovat ve skutečném, nově 
budovaném sportovním sále. Z výše uvedených faktů jedno-
značně vyplývá, že výuka na prvním i druhém stupni školy 
v Boršicích je na dobré úrovni. Ti, kteří sledují výuku, plní úko-
ly, dosahují dobrých výsledků. Kdo projevuje minimální nebo 
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žádnou snahu, má výsledky horší. Tato pravidla platí na každé 
škole, u nás však díky menšímu počtu žáků ve třídách se uči-
telé mohou více věnovat individuální práci s žáky. 

Aktivity školy od ledna
Zápis do první třídy

Prvního února proběhl zápis do první třídy v duchu puto-
vání Ferdy Mravence po škole a plnění úkolů. Rodiče k zá-
pisu přivedli celkem 30 dětí, pět zažádalo o odložení školní 
docházky a posouzení zralosti i pedagogicko-psychologic-
kou poradnou. Předpokládaný počet 25 nastoupivších prváků 
bude nejvyšší po deseti letech, tento trend přes 20 žáků bude 
pokračovat i v několika dalších letech, kdy jsou známy počty 
narozených dětí. Podle novely školského zákona již ředitel 
školy jen zveřejní seznam přijatých uchazečů, pouze nepřija-
tým pošle oznámení o nepřijetí (ještě jsem poslal i rozhodnutí 
o přijetí). Stejně tak se zveřejní seznam přijatých do mateřské 
školy. Rodičům přijde jen oznámení o nepřijetí, přijatí nedosta-
nou žádné rozhodnutí.

Zápis do mateřské školy bude v úterý 24. dubna 2012 
a díky opatřením v předešlých letech předpokládám, že bude-
me schopni uspokojit zájem všech rodičů.

Umístění v talentové soutěži

V pondělí 30. ledna 2012 proběhla na Obchodní akade-
mii v Uherském Hradišti okresní talentová soutěž ve výpočetní 
technice a v psaní na PC. Naši žáci v těchto soutěžích tra-
dičně dosahují výborných výsledků a nyní to opět potvrdili. 
Ve výpočetní technice (práce v textovém editoru, teoretické 
znalosti, logická hra) Petr Hanák po loňském vítězství ten-
tokrát skončil na 2. místě. Další umístění byla taky výborná 
– Monika Zachová byla 4., Barbora Malinová 5., Eliška Zahrád-
ková 8. Naši žáci se neztratili ani v psaní na klávesnici – Aneta 
Svobodová byla 6., Tereza Pondělková 8. Všem účastníkům 
blahopřejeme a zároveň děkujeme za výbornou reprezentaci 
školy.

Dějepisná olympiáda

Začátkem února byla škola Boršice pověřena pořádáním 
okresního kola dějepisné olympiády, které již tradičně proběh-
lo v prostorách univerzitního centra v Uherském Hradišti i za 
vydařené účasti našich žáků.

Recitační soutěž

V pondělí 27. 2. proběhlo na 1. stupni školské kolo recitač-
ní soutěže, do kterého postoupili nejlepší žáci z třídních kol. 
Soutěžilo se ve dvou kategoriích – 1. kategorie žáci 2. a 3. 
třídy, 2. kategorie žáci 4. a 5. třídy a samostatně vystoupili prv-
ňáčci. V první kategorii jednoznačně zvítězila Aneta Vajdíková 
před Kateřinou Skupinovou a Viktorií Matouškovou. Ve druhé 
kategorii na prvním místě skončila Michaela Kouřímová, dru-
há byla Simona Dvouletá a třetí Aneta Holomčíková. Všichni 
zúčastnění obdrželi za snahu a hezké výkony malé sladké od-
měny, umístění na prvních třech místech postoupili a účastnili 
se okrskového kola ve Starém Městě. 

Školní kolo pěvecké soutěže Zazpívej, slavíčku

Dne 7. 3. 2012 se konalo školní kolo pěvecké soutěže Za-
zpívej, slavíčku, do kterého se již tradičně zapojily i děti z MŠ. 
I přes nemocnost dětí bylo soutěžících celkem 27. Odměnou 
všem byl nejen potlesk ostatních, ale i sladkost a vítězům při-
byl ke sladké odměně i diplom.

Soutěžilo se ve třech kategoriích, I. – MŠ a 1. třída, II. – 2. 
a 3. třída, III. – 4. a 5. třída. Odborná porota rozhodla takto:

I. kategorie: 1. místo: Simona Doležalová, 2. místo: Aneta 
Martináková, 3. místo: Denis Dědič a Natálie Vandová

II. kategorie: 1. místo: Sabina Kotková, 2. místo: Ondřej Za-
hradník, 3. místo: Kateřina Skupinová

III. kategorie: 1. místo: Barbora Zahrádková, 2. místo: Nikol 
Zahradníková a Ladislav Kouřím, 3. místo: Martina Kuncová 
a Adéla Brzicová. Barbora Zahrádková se zúčastní i dalšího 
kola.

Od 11. do 16. března se uskutečnil ve spolupráci se školou 
v Osvětimanech lyžařský výcvikový kurz v okolí horské chaty 
Javorka. 

Na úterý 3. 4. odpoledne připravily učitelky na prvním stup-
ni pro žáky školy a děti ze školky velikonoční dílničky. Žáci 9. 
třídy si v rámci hodin zeměpisu připravili projektové prezen-
tace věnované regionu, ve kterém žijí. Ve svých pracích se 
zaměřili hlavně na lidové zvyky, tradice, nářečí, písničky, kroje, 
místní speciality, ale také na historii a současnost Slovácka. 
Díky těmto projektům se žáci více dověděli o svém rodném 
kraji. Tyto prezentace jsou k nahlédnutí v sekci 9. třída na 
stránkách školy.

Od pololetí je naše škola zapojena do projektu Zelená 
škola. V budovách prvního i druhého stupně jsou umístěny 
sběrné boxy pro ukládání vysloužilých elektrozařízení, která 
mohou žáci přinášet z domu, ve školách třídíme odpad.  

PaedDr. Mgr. Stanislav Horehleď, ředitel školy

Postřehy z jednotlivých tříd

1. třída

Ve škole jsme se už docela zabydleli a pochopili, že jsme 
vpluli do procesu, ze kterého hned tak nevyplujeme. Před 
námi je 8 let školy základní a kdoví kolik ještě střední nebo 

vysoké. I přesto se nevzdáváme a pilně na sobě pracujeme. 
Už jsme se naučili slušně ovládat čísla do 10 a ve čtení jsme 
udělali také velké pokroky. I když jsme ještě nebrali všech-
na písmena, většinu textů si už přečteme. Paní Petra Víchová 
z místní knihovny nás přihlásila do celostátní soutěže Už jsem 
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čtenář – Knížka pro prvňáčka a v rámci tohoto projektu jsme 
se byli podívat v knihovně, malovali jsme obrázky a chystáme 
se vyrábět záložky do knížky. 8. března nás pan starosta po 
krátkém přezkoušení slavnostně pasoval na čtenáře. Zapoju-
jeme se samozřejmě také do všech akcí, které škola pořádá 
(kino, divadlo, koncerty a jiné), a už se těšíme, co dalšího nám 
zbytek školního roku přinese.  Mgr. Dagmar Šnajdarová

2. třída

Do druhé třídy chodí 19 žáků, z toho je jich 5 ze Stříbrnic. 
V lednu k nám přišli na návštěvu předškoláci, kterým jsme 
předvedli, jak ve škole pracujeme, a sami si také některé úkoly 
vyzkoušeli. Jeli jsme do Slováckého divadla na představení Pi-
nocchio, které se nám velmi líbilo. Potom jsme srovnávali děj 
se stejnojmennou knihou, kterou čteme ve škole na pokračo-
vání. Zapojili jsme se do projektu Zdravé zuby. Z ekologické-
ho centra Žabka nás navštívila lektorka s programem Chléb. 
Vyrobili jsme těsto, pekli a jedli chlebové placky. Recept jsme 
si odnesli domů. V dlouhodobějším projektu O třídního básní-
ka jsme četli, učili se a tvořili básně. Hráli jsme si s básněmi 
a kreslili k nim obrázky. V recitační soutěži pak uspělo pět dětí, 
které postoupily do školního kola. V tomto kole zvítězila Aneta 
Vajdíková. V další soutěži Zazpívej, slavíčku se do školního 
kola probojovalo šest dětí. Toto kolo vyhrála Sabina Kotková. 
Dále jsme navštívili knihovnu a plnili čtenářské úkoly. Chystá-
me se na matematickou olympiádu a připravujeme velikonoč-
ní dílničky pro děti a jejich rodiče či prarodiče.

Mgr. Kristina Zahradníková

3. třída

Ani jsme se nenadáli a už tady máme druhé pololetí třetí 
třídy. I v tomto období jsme uskutečnili mnoho akcí. Protože 
máme rádi zvířátka a pomáháme chránit přírodu, vydali jsme 
se v mrazivém zimním období ke krmelci. Zvěři jsme připravili 
opravdu bohatou hostinu. 

Na konci ledna jsme ukončili dvouletý plavecký výcvik. 
Poslední lednové plavání se na nás přijeli podívat rodiče. Ma-
minky seděly s námi u bazénu a sledovaly naše snažení. Po 
hodině nás moc pochválily. Téměř všichni jsme plavci a získali 
jsme „mokré vysvědčení“. 

V rámci učiva o člověku proběhla v naší třídě beseda o prv-
ní pomoci. Paní Hanáková nám přiblížila základy poskytnutí 
pomoci v situaci, která může potkat každého z nás. Něco jsme 
si vyzkoušeli mezi sebou navzájem. Zjistili jsme, že správně 
se rozhodnout a správně jednat není tak jednoduché, jak se 
zdá. Doufáme, že si všechno zapamatujeme a pokud bude 
potřeba, taky správně použijeme. 

Při výuce o povolání jsme navštívili boršický podnik Maltek. 
Exkurze byla poučná a zajímavá. Děkujeme Malinovým, paní 
Poláškové a všem pracovníkům Malteku.   

Mezi další zdařilé akce patří návštěva pohádky ve Slovác-
kém divadle, příprava dárků pro budoucí prváčky a jejich zá-
pis. 

Do okrskového kola v recitaci se přes třídní a školní kolo 
dostala V. Matoušková a K. Skupinová. Ve školním kole Zazpí-
vej, slavíčku se umístila Katka Skupinová na 3. místě. 

Ve škole se učíme, děláme projekty, hrajeme hry, zpíváme, 
kreslíme, cvičíme. Ve třídě pokračuje soutěž Knihomol Emil 
o největší počet přečtených a zapsaných knih do čtenářských 
deníků. Zatím vítězí S. Grossmanová, J. Hanák a K. Skupino-
vá.

Za dobrovolné úkoly vybarvujeme a hledáme Hafíka. V hu-
dební výchově hrajeme na flétnu, zahrajeme už spoustu písni-
ček, umíme celou stupnici C dur. Při vyučování využíváme ve 
všech předmětech projektor a interaktivní tabuli, kterou máme 
přímo v naší třídě.  

Tak vidíte, že se ani trochu nenudíme a určitě nudit nebu-
deme, protože máme naplánovaných mnoho dalších akcí. 
Pokud máte zájem, můžete je společně s námi sledovat na 
stránkách naší třídy.

 Mgr. Táňa Horehleďová
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4. třída

Ani v zimě jsme nezaháleli, plnili jsme úkoly celoročních 
projektů, vyráběli jsme s pomocí rodičů krmítka, ta jsme pak 
rozvěsili na zahradě i v lese. Dále jsme zhlédli divadelní před-
stavení ve Slováckém divadle, navštívili jsme místní knihovnu 
v Boršicích, kde jsme se dozvěděli další informace k projektu 
Čtenářský pas i něco o literárních žánrech.

V únoru již tradičně probíhají soutěže, recitační i pěvecká, 
a na třídní kola navazují školní kola. Ve školním kole recitační 
soutěže ve své kategorii skončila na 3. místě Anetka Holom-
číková a postoupila do okrskového kola, které se konalo ve 
Starém Městě.

V pěvecké soutěži ve školním kole a své kategorii zvítězila 
Barbora Zahrádková a na 3. místě skončila Adéla Brzicová. 
Poděkování za snahu patří všem zúčastněným.

V únoru proběhl také projektový den s názvem Valentýn-
ské učení, konal se 14. 2., na Valentýna. Začátkem března 
jsme se vydali na exkurzi do Památníku Velké Moravy, kde 
nám výklad poutavě podal PaedDr. Jiří Jilík.

Čeká nás spousta dalších akcí a soutěží, např. setkání 
s herci Slováckého divadla, velikonoční dílničky, matematická 
soutěž i výuka na dopravním hřišti v Uherském Hradišti. A než 
se nadějeme, budou tady prázdniny!  Mgr. Lenka Janíková

5. třída

V lednu proběhl v naší třídě program ve spolupráci s eko-
logickým centrem Žabka na téma: Ochrana velkých šelem. 
Poutavé vyprávění a promítání neobyčejných záběrů šelem ži-
jících na našem území bylo doplněno pracovním listem a v ne-
poslední řadě i ukázkou sádrových odlitků skutečných stop 
rysa, vlka a medvěda. Stopu medvěda jsme si odlili i my. Celá 
beseda byla nejen poučná, ale velmi zajímavá. (viz foto 1, 2)

Den před pololetním vysvědčením jsme s ostatními třídami 
zhlédli divadelní představení Pinocchio ve Slováckém divadle.

V hodinách tělesné výchovy jsme využili lední plochy v are-
álu u hřiště a bez úrazu si zabruslili. (viz foto 3)

Tak jako v ostatních třídách, i v té naší proběhlo 17. 2. třídní 
kolo v recitaci. Míša Kouřímová a Simona Dvouletá se umístily 
na prvních místech i ve školním kole. Zaslouží si naši gratulaci 
a jistě dobrou zkušeností jim byla účast v okrskovém kole ve 
Starém Městě.

28. února se uskutečnilo třídní kolo tradiční pěvecké sou-
těže Zazpívej, slavíčku. Bylo velmi těžké vybrat jen ty nejlepší. 
Přesto jsme vyhodnotili na 1. místě Simonu Dvouletou, na 2. 
místě Martinu Kuncovou s Michaelou Kouřímovou a na místě 
3. Nikol Zahradníkovou. Protože to byla ale velmi těžká volba, 
tak jsme do školního kola vyslali i mužského zástupce Ladi-
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slava. A vyplatilo se! Ve školním kole ve své kategorii skončili 
na 2. místě Nikol Zahradníková s Ladislavem Kouřímem a na 
místě třetím Martina Kuncová. Gratulujeme!

 Mgr. Lenka Daníčková

6. třída

Tak už jsme si částečně zvykli, že navštěvujeme druhý stu-
peň. Od prosince máme nového spolužáka Bořka ze Stříbr-
nic. Zapadl mezi nás velice dobře, přijali jsme jej velmi brzy 
jako nového kamaráda. Většina z nás si plní školní povinnosti 
na výtečnou. Ve škole chystáme a vypracováváme projekty, 
v matematice jsme soutěžili v luštění sudoku. Školní kolo vy-
hrála Katka Merčáková a taky nás bude reprezentovat v okres-
ním kole v Uherském Hradišti. Na nástěnkách nebo oknech 
třídy vystavujeme své práce z pracovek a výtvarky. Někteří 
z nás, hlavně poctivé holky, počítají příklady v celoroční soutě-
ži Mathematicus. Protože chceme ještě více utužit náš dobrý 
třídní kolektiv, objednala nám paní učitelka bowling ve Starém 
Městě. Už se všichni moc těšíme. Mgr. Alena Vlčková

7. třída

Naše třída má stále dobrý kolektiv, kde je hodně srandy. 
Od listopadu jsme v hodinách přírodopisu začali tvořit delší 
časosběrný projekt Můj strom. Jednou za měsíc nafotíme svůj 
oblíbený strom a tak můžeme sledovat postupné změny a vý-
voj během ročních období. Velký zážitek jsme měli v hodině 
přírodopisu, kdy Pavel Dvořák přinesl rybu a my jsme ji spolu 
s paní učitelkou pitvali. Hodně nám to pomohlo, protože se 
zrovna o rybách učíme. Jsme zapojeni do projektu Mathe-
maticus, kde počítáme zajímavé matematické příklady. Patrik 
Hlaváček se zúčastnil okresního kola Pythagoriády. V pra-
covní výchově jsme tvořili výrobky na vánoční jarmark a také 
zkrášlovali třídu našimi výtvory se zimní tematikou. S velkým 
sportovním nadšením jsme absolvovali týdenní lyžařský vý-
cvik na Kohútce v Beskydech. V brzké době se chystáme do 
Slováckého divadla na představení Dalskabáty hříšná ves. 
Také už plánujeme, kam pojedeme na školní výlet, a asi to 
bude do Jeseníků za přírodou.  Ing. Ivana Přikrylová

8. třída

V prosinci přestoupil do naší třídy nový žák Denis Bukvald, 
čímž se třída rozrostla na 17 žáků. K dalším změnám v naší 
třídě nedošlo. V prosinci jsme spolu prožili předvánoční dobu, 
kdy jsme navštívili tradiční hradišťský jarmark a prohlédli jsme 
si betlémy v Galerii UH. V prosinci také proběhlo školní kolo 
olympiády v dějepise, ve kterém uspěl Ondřej Helia a postou-

pil do okresního kola v Uherském Hradišti. Umístil se v první 
třetině, což je bezesporu úspěch. Dále proběhlo školní kolo 
olympiády v českém jazyce. V lednu se Aneta Svobodová 
a Tereza Pondělková účastnily soutěže v psaní na klávesnici 
a podařilo se jim umístit v první polovině. K tomuto výsledku 
gratulujeme. V únoru proběhlo školní kolo luštění sudoku, kte-
ré vyhrál opět Ondřej Helia a postoupil tak do okresního kola 
v Uherském Hradišti. V hodinách angličtiny žáci zpracovali 
prezentaci v PowerPointu o svém oblíbeném filmu a předsta-
vili ji v anglickém jazyce. Některá prezentování byla opravdu 
výtečná a žáci prokázali určité dovednosti v cizím jazyce, což 
se musí ocenit. Žáci chodící do anglického semináře vytvářeli 
leporela s pohádkou pro děti, fotky těchto prací lze zhlédnout 
na stránkách školy ve fotogalerii. V březnu se Petr Duda jako 
jediný osmák účastní lyžařského výcvikového kurzu. Pokraču-
jeme v projektu sběru vršků pro Oblastní charitu UH a v pro-
jektu Žákovská kronika.   Mgr. Radim Zapletal

9. třída

V letošním prvním pololetí jsme pracovali ve stejném slo-
žení jako loňský školní rok. Celé toto pololetí se postupně 
připravujeme na přijímací řízení, které nás čeká koncem dub-
na. Mnozí z nás se hlásí na gymnázium, ať už do Uherského 
Hradiště, či do Starého Města. V listopadu jsme podstoupili 
srovnávací testy SCIO, v nichž jsme dosáhli skvělých výsledků 
v porovnání s ostatními žáky nejen v našem kraji. Až na něko-
lik výjimek máme všichni namířeno na střední školy, či ales-
poň obory s maturitou. Navštívili jsme dny otevřených dveří na 
mnohých školách. Připravujeme další číslo školního časopisu, 
který, troufáme si říct, sklidil poměrně úspěch. Dva naši žáci 
Kuba Dostál a Sabina Bakošová se spolu s Ondrou Heliou 
z osmé třídy zúčastnili okresního kola dějepisné olympiády, 
kde se umístili mezi prvními 23 nejlepšími dějepisci z celého 
okresu. Nejen humanitním chlebem živ jest člověk. Ani mate-
matika nám není cizí. Petr Hanák dosáhl významného úspě-
chu. Na programátorské soutěži na obchodní akademii skon-
čil na 2. místě. Luštíme sudoku, do okresního kola postoupí 
Sabča Bakošová, a soutěžíme v Mathematicusu – soutěži, 
kterou pro nás připravuje paní učitelka Vlčková. V březnu nás 
některé čeká lyžařský výcvik.

Nelze také opomenout Rodičovský ples. Opět jsme se zú-
častnili v hojném počtu a myslíme, že naše taneční vystoupení 
se líbilo. Za trpělivost při nácviku bychom chtěli poděkovat 
opět paní Veselé a slečně Veverkové.

Myslete na nás při přijímacích zkouškách a držte nám pal-
ce.   Mgr. Tomáš Kozák

Mateřská škola

Návštěva hvězdárny a planetária v Brně

V březnu letošního roku se děti a paní učitelky z MŠ 
vydaly na exkurzi do brněnské hvězdárny. Hvězdárna 
a planetárium Brno nabízí nejen pro mateřské školy řadu 
komplexních pořadů, které přiměřeným způsobem od-
povídají věku i znalostem dětí a doplňují, resp. rozšiřují 
moderní představy o planetě Zemi, sluneční soustavě 
a vesmíru. Hlavním cílem je pozitivní motivace. Pořady 
vycházejí z rámcových vzdělávacích programů a zahrnují 
vzájemné souvislosti celé řady vědních oborů.

Naše děti zhlédly příběh s názvem NENÍ DRAK JAKO 
DRAK – děti se nejdřív společně zamýšlely nad tím, 
s jakými draky se vlastně můžeme v životě setkat. Ná-
sledovalo vyprávění o napínavém dobrodružství malého 
chlapce Patrika, kterého zázračný papírový drak zanese 
až na hvězdnou oblohu. Zde se seznámí s jejími zvláštní-
mi obyvateli, poznává nejen nebeského Draka, ale také 
Hada a mnohé další.
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Nejen děti byly uneseny kouzelnou atmosférou planetária – najednou jsme se ocitli společně s pohádkovým hrdinou ve ves-
míru se spoustou hvězd, souhvězdí, planet, vyhýbali jsme se létajícím meteoritům a víme, kdy se měsíc zlobí a kdy se usmívá.

Konečnou tečkou za zážitky z planetária byl výborný oběd v podobě řízků a chleba od našich paní kuchařek. Nejeden Brňák 
se za námi otáčel a s potutelným úsměvem tiše záviděl. 

Děti měly velký zážitek také z cesty klimatizovaným autobusem, kdy jim pan řidič pustil pohádku na DVD, aby jim cesta 
rychleji ubíhala. Pro paní učitelky byl odměnou pohled na autobus plný spokojeně unavených dětí.

Šárka Horňáková, učitelka Mateřské školy Boršice

Pentla v jubilejním roce 
Rok 2012 je rokem jubilejním. Před 25 lety byl soubor založen a od té doby se nepřetržitě podílí na kulturním životě obce 

Boršice. Po úspěšných vánočních koncertech jsme vystupovali na krojovém plese, který připomněl historii boršických hodů. 
Mnoho našich bývalých členů, kteří byli za stárky, přišlo tento ples podpořit v krojích a tak zdůraznit svou sounáležitost s tímto 
tradičním svátkem celé obce. Začátek roku je ale vždy spojen s přípravou fašanku, na kterou je třeba obětovat několik zkou-
šek. Je třeba vymyslet téma, scénky, řeči na pochovávání basy a samozřejmě i masky do fašankové obchůzky. Již podruhé je 
fašank pořádán ve spolupráci s kulturní komisí obce, která spojuje fašank s obecní zabijačkou. Pomalu se ze zabijačky stává 
tradice a posezení u ovárku a zabijačkových pochoutek si získává své příznivce. Večerní fašanková zábava spojená s vyhláše-
ním ankety Tý Tý mile překvapila jak účastí, tak atmosférou večera. K tanci i poslechu vyhrávala Boršická čtyřka a cimbálová 
muzika Pentla. Mezi jednotlivé bloky při vyhlašování ankety jsme připravili několik scének, které parodovaly televizní reklamy. 
Náročného úkolu, kdy ve velmi krátké době (některé reklamy jsou jen minutové) je třeba připravit spoustu rekvizit a kostýmů, 
se všichni vystupující zhostili velmi dobře. Všichni návštěvníci se dobře bavili a jednotlivé vstupy odměnili bouřlivým potleskem. 
Práce souboru byla i oceněna udělením ceny Tý Tý za rok 2011, za což všem, kteří pro nás hlasovali, děkujeme. Jsme rádi, že 
si naší práce vážíte, a je to pro nás vzpruhou do další práce. Vrcholem večera pak bylo pochovávání basy s imitací příjezdu 

papeže.
Protože jedním z na-

šich hlavních cílů je udr-
žovat zvyky a obyčeje, 
nemůžeme vynechat veli-
konoční obchůzky děvčat. 
Tato obchůzka v krojích je 
již tradiční a patří ke kolo-
ritu obce. K letošním veli-
konočním svátkům jsme 
připravili jedno překvape-
ní. Muzikanti nastudova-
li a v premiéře představí 
velikonoční koncert. Bude 
to takový malý dárek bor-
šickým občanům k veliko-
nočním svátkům. Samo-
statnou pozvánku najdete 
na stránkách tohoto zpra-
vodaje.

Na co se v letošním 
roce ještě připravujeme? 
Je to hlavně premiérový 
program, kterým oslavíme 
výročí založení souboru. 
Protože program je celý 
nový, je jeho příprava velmi 
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Vánoce uběhly jako voda a už jsme začali přemýšlet, kdy 
a hlavně jaký program připravíme na náš oblíbený fašank.

Tak jsme dali hlavy dohromady a tu bleskl nápad: co tak 
projít celý rok, nejdůležitější události, které se dějí nebo sla-
ví na vesnici? Nápad se velmi rychle ujal. Vzorem nám byl 
Špalíček od Mikoláše Alše a náměty se jen hrnuly. Když jsme 
to všechno sepsali, zjistili jsme, že je to divadlo na celé odpo-
ledne. Tak se začalo škrtat a ubírat, vždyť to můžeme použít 
i jindy. Akce se konala ve středu 15. 2. 2012.

A které události nakonec byly odehrány? Začali jsme pěk-

ně od Tří králů, zpěvu bylo, dary taky. Po Třech králích bylo 
draní péří. No co ty tetky toho nadraly a hubou namlely! Na 
nikom nenechaly nit suchou. Po draní peří následovala sad-
ba brambor, pole bylo pěkně přichystané, ženské v teplácích 
a zástěrách si brambůrky pěkně do járku házely a notně se 
posilňovaly. Drbů posbíraly a smály se, až se za břicha popa-

daly. Málem zapomněly ty zemáky zahrnút. To by bylo škody, 
takové pěkné naklíčené! A když už bylo zasazeno a zaseto, 
tak si to doběhl mladý šohaj k robkám pro šlahačku. Však 
taky byla! Plný košík malovaných vajíček, jak se patří. To už se 
k nám přiblížil květen a přiletěly čarodějnice. Křepčily kolem 
ohníčku a nechtěly vůbec odletět, ještě štěstí, že žádná ne-
shořela, takový to byl plamen. A abychom neměli jen světské 
radovánky, připomněli jsme si slavné poutě na Hostýn nebo 
jiné mariánské místo. Šel s námi pan farář, kostelník, tetinky 
se modlily za všechny doma a vyzývaly ostatní, aby se přida-
li. Procesí se vydařilo, sluníčko nám krásně svítilo. Pak přišla 
na řadu dožínková slavnost. Krojovaný pár přinesl panu faráři 
krásný upletený dožínkový věnec jako poděkování za dobrou 
úrodu. Tak a teď je potřeba poděkovat ještě za hrozny, jablíčka 
a ostatní ovoce. Nezapomněli jsme ani na zasazené a vyrost-
lé zemáky. A už byly slavné hody. Stárci si vyprosili povolení 
hodů, pan starosta jim ho udělil a už se vesele tančilo a zpíva-
lo. Po hodech už přišel Mikuláš, který podělil všechny zúčast-
něné. Nezapomněli jsme ani na zabijačku, pašík byl krásný 
kulatý, řezník ho zabil a opařil, až byl krásně růžový, a kolik 
masa a sádla bylo! 

Nakonec jsme slavně pochovali naši tolik milovanou 
a oplakanou basu. 

Kuchařky nasmažily spoustu koblih, řízků a dobrot, nechy-

bělo svařené víno a slivovice.
Užili jsme si před půstem spoustu legrace. Nechybělo vy-

stoupení Kouťáků, na harmoniku zahrál pan Kapitán. 
K MDŽ všem ženám v Domově přišel popřát pan poslanec 

Seďa. Chvíli poseděl, popovídal si o životě a o tom, co by si 
kdo přál. Předal všem kytičku a slíbil, že za rok opět přijede. 

Mgr. Pavla Zahrádková, DiS.

náročná. V měsíci červnu budeme účinkovat na Mezinárod-
ním folklorním festivalu ve Strážnici, kde bude uveden speci-
ální pořad o Františku Horenském. A protože je to významná 
boršická osobnost, nemůžeme u toho chybět. Muzikanti a tři 
taneční páry ještě vystoupí v pořadu „Zazpívejme si pospolu“, 
který bude na stadionu Zahrada v sobotu v podvečer. Oceně-
ním práce souboru je i pozvání na významný folklorní festival 
„Oz Azores“ , který je pořádán mezinárodní asociací CIOF na 
Azorských ostrovech. Protože na Azorské ostrovy se nedá do-
stat jinak než letadlem a letenky jsou zatím nad naše finanční 
možnosti, budeme doufat, že se nám podaří sehnat nějaké 
sponzory, kteří by nám s cestou pomohli. (Dovolujeme si i tou-
to cestou všechny naše příznivce a sponzory oslovit.) 

V září pak ve spolupráci s obecním úřadem připravujeme 
první folklorní festival v Boršicích a v jeho rámci i setkání býva-
lých členů souboru. 

Těší nás, že soubor Pentla má pevné místo v životě obce Boršice, děkujeme tímto za podporu, které se nám dostává, a tě-
šíme se s vámi na setkání při tanci a hudbě při našich vystoupeních. Jiří Piluša, vedoucí souboru 

Rok na vsi 
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Loňský podzim ve Svazu postižených civilizačními choro-
bami v Boršicích a seznámení s plánem akcí pro letošní rok 
2012

První neděli v září jsme uskutečnili zájezd na poutní místo 
Dub nad Moravou mezi Přerovem a Prostějovem. Za krásné-
ho počasí jsme zhlédli místní katedrálu a zúčastnili se národ-
ní poutě, která se zde každoročně první neděli v září koná. 
Z poutě jsme se vydali do blízkého okolí, do arboreta v Bys-
trovanech pod Sv. Kopečkem u Olomouce. Zájezd se vydařil 
a doufám, že se všem líbil.

Koncem září jsme zavítali do termálních lázní v maďarském 
Mosonmagyaróváru, kde jsme si po celý den užívali vodních 
masáží a koupelí. K odpočinku nám přálo hezké počasí a ně-
kteří využili sluníčka k opalování. Byl to hezký den, kdy jsme 
si odpočinuli od všedních starostí. Domů jsme se vrátili večer 
všichni spokojeni.

V říjnu byl jako každý rok vyhlášen celostátně „Týden 
s SPCCH“, v jehož rámci jsme pořádali několik akcí. První byla 
návštěva archeoskanzenu na Modré, kde nás provedl zkuše-
ný průvodce pan Pecka, který nám vyprávěl o dřívějším životě, 
vzniku Velké Moravy, osad a měst na Moravě. Bylo to velmi 
zajímavé a poučné vyprávění.

Další akcí k tomuto týdnu byl turistický výšlap po okolí 
přehrady Smraďavka s malou návštěvou nově postaveného 
penzionu U Přehrady. Odtud jsme odešli na prohlídku lázní 
Leopoldov na Smraďavce. Byl to hezky strávený den v okolí 
našich domovů.

Koncem října se v Hluku pořádal okresní turnaj v bowlin-
gu O pohár starosty města Hluk, kde jsme letos skončili na 
hezkém 4. místě z 10 družstev okresu Uherské Hradiště. Nej-
lepším hráčem turnaje byl vyhlášen hráč našeho týmu pan 
Bitner, který převzal z rukou starosty města věcný dar. Dále 
jsme v listopadu pro naše členy uspořádali sportovní odpo-
ledne v bowling centru ve Zlechově, kde jsme se učili novou 
taktiku, abychom příště skončili na prvním místě. Odpoledne 
se vydařilo a všichni zkusili své hráčské umění v bowlingu. 
Spokojeně jsme se vrátili domů. Rok jsme zakončili předáním 
malých dárků a přáním do nového roku.

Letošní rok jsme zahájili v březnu výroční schůzí. Zde jsme 
zhodnotili práci naší organizace za uplynulé období. Schůzi 
nám obohatilo hezké vystoupení žáků z mateřské školky. Do 
programu schůze jsme zařadili besedu firmy BESIP o chování 
občanů a zvlášť seniorů v silničním provozu. Přednášel nám 
pan Patík z agentury BESIP a tiskový mluvčí Policie ČR v Uh. 

Hradišti poručík Mergental. Beseda byla velmi poučná a kaž-
dému něco dala. Schůze se také účastnil starosta obce pan 
ing. Jílek, který nás seznámil nejen s tím, co se vybudovalo, 
ale i s plánem dalšího rozvoje obce. Naše organizace v le-
tošním roce plánuje navštívit výstavy květin, zájezdy na sv. 
Hostýnek, do termálních lázní v Maďarsku, do zámku v Miku-
lově a návštěvu vinného sklepa, dále ozdravné pobyty v Je-
seníkách, rekondiční pobyty pro kardiaky, diabetiky a osoby 
s nemocemi pohybového ústrojí, turistické výšlapy po okolí, 
sportovní akce a návštěvy dlouhodobě nemocných a našich 
jubilantů. Na výroční schůzi proběhlo oblíbené losování kola 
štěstí. Závěrem schůze nám zahrál harmonikář pan Kapitán 
k poslechu a kdo chtěl, tak si i zazpíval. 

Tímto bych chtěl poděkovat za spolupráci starostovi, pra-
covníkům obce, učitelkám mateřské školky, Nadaci Děti-kultu-
ra-sport, všem sponzorům za sponzorské dary, dále výboru za 
přípravu a zdárný průběh výroční schůze.

Touto cestou přeji všem našim členům a občanům hezké 
prožití velikonočních svátků.

Za výbor SPCCH předseda Ladislav Hamřík

SPCCH

Penzion u přehrady

Lázně Leopoldov Archeoskanzen Modrá

Výšlap na Smraďavku
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Krok za krokem s uživateli Centra denních služeb pro seniory v Boršicích
Chtěli byste, aby Vaši rodinní příslušníci od 60 let neseděli jenom doma, ale aby trávili svůj volný čas smysluplně? V tom přípa-

dě jsme tu pro Vás. Centrum denních služeb pro seniory nabízí uživatelům řadu výchovně-vzdělávacích, aktivizačních programů 
(např. práce na kronice, procvičování jemné a hrubé motoriky, trénink paměti a jiné), které podporují soběstačnost, samostatnost 
uživatelů. Výběr těchto aktivit je dobrovolný, zaleží na uživateli, jaké činnosti, aktivity, cvičení si zvolí. A dále Vám nabízíme sociálně 
terapeutické činnosti, které zajišťují kontakt se společenským prostředím, pomáhají udržovat, ale i navazovat sociální vztahy ve 
společnosti a podporovat zájmy uživatelů. Jeden z výletů, který uživatelé navštívili, bychom Vám chtěli více přiblížit.

Ve vánočním čase uživatelé Centra denních služeb pro seniory v Boršicích navštívili Slo-
vácké muzeum v Uherském Hradišti. Mohli zde zhlédnout výstavu betlémů z různých materi-
álů. Betlémy nám připomínají, že lidé by neměli být na sebe hodní a vstřícní jen o Vánocích, 
ale po celý rok. Senioři Centra denních služeb chtěli udělat radost maminkám nedonošených 
miminek ve Zlínské nemocnici Tomáše Bati a vytvořili jim krásné papírové růže, které potěšily 
maminky v jejich situaci a v péči o jejich děti.

Na závěr bych chtěla konstatovat, že výlet i psychická pomoc maminkám udělaly senio-
rům radost, získali pocit užitečnosti a posílili své sebevědomí.

Mgr. Radka Stuchlíková

Babinec ... putování za poznáním
Rok 2012 jsme začínaly schůzkou u Grety, kde jsme při-

pravovaly plán na letošní půlrok. Jsou to akce jak pešky, na 
kolech, tak i dopravními prostředky. V zimním období jsou 
možnosti omezené.

První byla vycházka tradičně do Tučap ke Křížku. I když 
nebyla ideální viditelnost, výhled do kraje byl pěkný. Doprová-
zely nás i ženy z Tučap a právě ony nás upozornily na další za-
jímavosti v okolí obce. Později počítáme i s vycházkou k nim.

Program další schůzky doplnilo promítání videa. Byly to 
záběry z dřívějších výletů a začínaly jsme návštěvou Mikulova 
před třemi lety. Promítalo se téměř dvě hodiny a my si rády 
zavzpomínaly. 

V únoru se jelo do Osvětiman, cíl: lyžařský areál. Měly jsme 
možnost si prohlédnout nový penzion Malovaný, který nabízí 
kvalitní ubytování se sociálním zařízením na pokojích. Kapaci-
ta penzionu je 52 lůžek. Je zde možnost celodenní stravy, spo-

lečenská místnost pro 90 osob. Líbila se nám i zdejší nabídka 
wellness - sauna, vířivka, masážní sprcha. Během roku zde 
můžete využít tenisové kurty, fotbalové hřiště, venkovní bazén, 
soukromý rybník, půjčovnu kol atd. Po prohlídce jsme pokra-
čovaly dál do hospůdky Na Srubu. Hospůdka je příjemná, 
stylově upravená s bohatou nabídkou jídla a my se zájmem 
pozorovaly lyžaře, jak sjíždí 400 metrů dlouhý svah. Celý ski 
areál se nám líbil a jistě stojí za návštěvu během celého roku.

V březnu opět schůzka, tentokrát v nekuřácké místnosti 
u pana Dušana Gabriela. Program: příprava vycházky Boršice 
- Tučapy - Vážany - Stříbrnice. Schůzka byla doplněna o pro-
mítání fotografií z našeho putování za poznáním. A samy jsme 
byly překvapeny, co všechno jsme měly možnost již vidět. 
Čeká nás další poznávání zajímavostí našeho kraje.

Marie Lukůvková
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V sobotu 21. ledna 2012 jsme se rozhodli, že je načase podniknout alespoň malý výšlap. Zima nezima, 
chodit se musí a ta věčná zahálka mně rozhodně nesvědčí. 

V 10.30 jsme se sešli na zastávce autobusu na dědině a nechali se odvézt do Medlovic a odtud jsme už 
po svých vyrazili na vycházku směrem k vagonu.

Počasí bylo chladné, ale mezi mráčky vykukovalo kostrbaté sluníčko. Na zemi ležely zbytky sněhu, kterých v lese bylo více, 
a Míša Krsička využíval sníh ke střelbě po pohybujícím se terči, čili po nás. Některým se to moc nelíbilo, a tak se strhl boj a ho-
nička, alespoň nebyla nuda a cesta nám rychle utíkala. A protože nešlo o život, ale jen o zdravé laškování, tak jsem si cestu 
užívala a vdechovala plnými doušky zdravý čerstvý vzduch.

Po dvou hodinách jsme už stáli nad známým prostředím, v dáli se tyčil hrad Buchlov a kousek od něj kaplička Barborka. No 
a pod námi už čekal vagon, který měl i v takovém počasí nocležníky. Pobývala tady Martina z Nedachlebic se svými otužilci. 
U Svatého Jána na nás čekala Eva s Aličkou. Společně jsme sešli k naší základně, kde už si „Nedachlebáci“ vařili oběd. A tak 
ani my jsme nezaháleli, vytáhli jsme z batůžků špekáčky, klobásky. Nad ohněm v krbu brzy krásně zavoněly a my se dali s chutí 
do jídla. Ještě než jsme se rozloučili s vagonem, umyli jsme po sobě nádobí, děcka seběhly zkontrolovat studánku a vydali 
jsme se na cestu do Boršic. Velice rychle se začalo stmívat, sluníčko zapadlo a bylo ještě větší chladno. Martina nás šla se svou 
družinkou vyprovodit k přehradě, tady jsme se rozloučili a rychlým krokem spěchali domů do tepla.

Vycházka byla moc fajn, práce neutekla a já byla sice unavená, ale zároveň pozitivně nabitá.
Výletu ze zúčastnili: Saxana, já (Helča), Venďa, Martinka, Deniska, Kuba Kratochvíl, Míša Krsička, Míša Pavlínek, Ondra, 

Fanda a Milan. A Eva s Aličkou.

O týden později se uskutečnila v Ostravě Uzlařská regata. Za nás jela Saxana a jen tři závodníci - Michal Krsička, Ondra 
Horský a Patrik Pondělek.

Moc našim klukům děkujeme a největší pochvala patří Patrikovi, který ve finále ve své kategorii obsadil první místo a v super-
finále byl šestý s nádherným časem 26,4. Blahopřejeme a doufám, že příště nás pojede víc a že se opět umístíme.

Nejbližší akce našeho oddílu se uskuteční koncem měsíce března, kdy se vypravíme vlakem do Valašského Meziříčí do 
muzea, kde navštívíme PRAVĚK.   Sepsala: Helča

  TOM Kamzík

MYSLIVECKÉ SDRUŽENÍ 
BORŠICE

Ukončením hlavní lovecké sezony 
a začátkem nového kalendářního roku 
nastalo období ochrany zvěře, jejího 
přikrmování, oprav a údržby stávajících 
i výstavby nových mysliveckých zařízení.

Myslivci pravidelně zaváželi do krm-
ných zařízení granule, kukuřici a zrní, 
aby zvěř v zimních měsících nestrádala. 
Projevilo se to hlavně tak, že zvěř se dr-
žela u krmelců a zásypů, byla v dobré 
kondici a nedohledal se žádný úhyn 
zvěře, i když byly velké teplotní výky-
vy počasí. 3. 3. 2012 v součinnosti se 
sousedními mysliveckými sdruženími 
proběhlo pravidelné každoroční sčítání 
zvěře.

Ing. Štefan Kubík
Ranní nástup ke sčítání. Zleva: K. Skupina, Ing. J. Černý, M. Hanáček, M. Dvořák, A. 
Tomešek st., A. Tomešek ml., R. Hrabálek

SR při MŠ a ZŠ v Boršicích vás zve na tradiční

SLET ČARODĚJNIC
Kdy: 28. 4. 2012 v 17:00 hodin

Kde: areál Letního kina Boršice

Co vás čeká:
Soutěž o nejlepší kostým čarodějnice,  bohatá tombola, diskotéka, soutěže, 

po setmění bude upálena čarodějnice.
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Informace o činnosti Českého zahrádkářského svazu za rok 2011
Během uplynulého roku se ZO ČZS v Boršicích podílela na 

organizaci a přípravě některých kulturně-společenských akcí. 
Zde je krátké ohlédnutí:

12. 3. 2011 se konala výroční členská schůze, na níž 
bylo jako tradičně zhodnoceno působení a hospodaření zá-
kladní organizace, zároveň jsme měli možnost ochutnat vzor-
ky přinesených vín a pálenek a v klidné atmosféře zhodnotit 
uplynulý ročník, ing. Tománek nás obohatil krátkou zprávou 
o nových trendech v oblasti pěstování ovoce.

17. 4. 2011 se uskutečnila degustace k výstavě vín. Ve 
20 komisích hodnotilo 93 degustátorů předložené vzorky. Zde 
chci hlavně potvrdit trend, který jsme si vytyčili v předchozích 
letech, a to zapojit co nejvíce mladou generaci, což se nám 
v roce 2011 podařilo. Naším dlouhodobým cílem je obsazo-
vat všechna čtvrtá místa komisí mladými či začínajícími vinaři 
z Boršic tak, aby získávali zkušenosti a mohli rozvíjet své de-
gustátorské dovednosti. 

24. 4. 2011 46. velikonoční výstava vín v Boršicích. Vy-
staveno bylo 817 vzorků. Navštívilo ji 693 milovníků vína. Vše 
proběhlo tradičně s velkým nasazením organizátorů, vystoupi-
la cimbálová muzika Pentla a jako již poněkolikáté  bylo mož-
né ochutnat zabijačkové a zvěřinové speciality pana Peprny.

24. 5. 2011 Zájezd do Národního salonu vín ve Valti-
cích. Tentokrát jsme se rozjeli navštívit opět Národní salon vín. 
Během ochutnávky jsme mohli porovnat vzorky jednotlivých 
odrůd pěstovaných na Moravě a v Čechách. 

25. 6. 2011 Den obce Boršice, během odpoledního pro-
gramu byla prezentována kolekce 60 vzorků vín boršických 
vinařů.

28. 8. 2011 Putování po vinicích „Za boršickú burgun-
dú“. Ing. Alois Tománek nás provedl vinicemi a představil nám 
jednotlivé odlišnosti odrůd pěstovaných v našich vinicích prá-
vě v období dozrávání hroznů. Akce to byla velmi zdařilá, pro-
tože nám Lojza ukázal množství perspektivních novošlechtění 
a hlavně detailně popsal ampelografické rozdíly mezi odrů-
dami, obzvláště pak mezi Burgundským bílým a Chardonnay.

10. 9. a 11. 9. 2011 Slavnosti vína v Uherském Hradiš-
ti. Členové organizace zajišťovali obsluhu při prezentaci naší 
obce ve stánku s vínem, burčákem a drobným občerstvením. 
Zúčastnili jsme se též výstavy vín, která probíhala souběžně 
se slavnostmi.  

11. 11. 2011 Svatomartinské chutnání vína. Tato již tra-
diční akce přilákala letos do kulturního domu 100 návštěvníků, 
kteří měli možnost ochutnat 148 vzorků mladých vín. Byla to 
příležitost poprvé v takovém měřítku ochutnat mladá vína, po-
rovnat technologie zpracování a sdílet své zkušenosti. 

27. 12. 2011 11. ročník Svěcení vína. Víno posvětil otec 
Anton Kasan. Přineseno bylo 165  vzorků a zúčastnilo se asi 
120 lidí. I tento ročník probíhal v komorní atmosféře, kterou 
podpořil svou přítomností otec Anton. Před samotným svěce-
ním proběhla v kostele mše za vinaře a zahrádkáře.

Letos poprvé jsme po dohodě s mysliveckým sdružením 
chránili rašící vinice před okusem spárkatou zvěří. V několi-
ka dnech jsme umístili repelentní prostředky kolem viničních 
tratí. Výsledek byl pozitivní, ve většině případů jsme letorosty 
uchránili. Byla ovšem některá místa, kde repelent nezaúčinko-
val, zde pak musíme do budoucna hledat jiný způsob řešení 
ochrany. 

Během roku přispěla ZO ČZS vínem na některé akce po-
řádané obcí či jinými zájmovými sdruženími. Byly to: Den Bor-
šic, Slavnosti vína v Uherském Hradišti, boršické hody, Ples 
sportovců, Farní ples, Krojový ples, Rodičovský ples. Mimo 
organizaci Výstavy vín v Boršicích zajišťují členové výboru 

sběr vzorků pro dalších 36 místních a oblastních výstav 
vín v širokém okolí. 

Na tomto místě chci poděkovat všem boršickým vina-
řům, kteří nám pomáhají při organizaci našich akcí, nebo 
přispívají svými vzorky k reprezentaci obce a naší orga-
nizace. Bez Vaší angažovanosti a spolupráce bychom se 
neobešli.

Chci Vám ještě připomenout společnou aktivitu, kte-
rou jsme pro naše členy i pro širokou veřejnost připravili 
ve spolupráci s vedením obce již vloni a letos v ní hodlá-
me pokračovat. Jedná se o zveřejňování výsledků výstav 
vín u nás i z okolních vesnic na internetových stránkách 
obce Boršice v sekci zájmová sdružení – český zahrád-
kářský svaz. Tento projekt má za úkol archivovat výsled-
ky výstav jak z Boršic, tak i z okolních vesnic a měst na 
jednom místě a slouží k jednodušší komunikaci výsledků 
a získávání informací o jednotlivých výstavách.

Co nás čeká v roce 2012?
Již 28. 1. 2012 proběhla výroční členská schůze, kde po 

zhodnocení hospodaření a stanovení úkolů na další období 
bylo možno ochutnat přinesené vzorky vín a pálenek. Zváni 
byli všichni členové, bývalí členové a samozřejmě i noví zá-
jemci o členství ve svazu zahrádkářů.

1. 4. 2012 proběhne degustáž na výstavu vín – zde opět 
apeluji na mladé a začínající vinaře, počítáme s nimi do hod-
notících komisí. 8. 4. 2012 se pak uskuteční samotná Veli-
konoční výstava vín. 

Během následujícího období připravujeme zájezd do Gol-
su (Rakousko) na den otevřených sklepů, termín je 14. 4. 
2012, dále pak do Vracova na celostátní výstavu vín s mezi-
národní účastí 19. 5. – 20. 5.. 

Na začátku září pak plánujeme putování po boršických vi-
nicích se zaměřením na rozlišování jednotlivých odrůd révy 
dle ampelografických znaků. Termín a detailní informace bu-
dou včas zveřejněny. 

Připravujeme též tradiční akce na podzim a v zimě. Pro-
běhnou v těchto termínech:  Svatomartinské chutnání vín 
16. 11. 2012 a Svěcení vína 27. 12. 2012.

Závěrem mně dovolte poděkovat vedení obce za podpo-
ru a výbornou spolupráci, všem vinařům a zahrádkářům za 
jejich každodenní práci na zvelebování svého okolí a udržo-
vání tradic zahrádkaření na Slovácku a v neposlední řadě též 
mým kolegům – členům výboru základní organizace za aktivi-
tu, nadšení a nasazení, se kterým přistupují ke všem úkolům 
a činnostem spojeným s organizací našich akcí a zajišťováním 
sběru a distribuce vzorků na jednotlivé výstavy.

Libor Vranka, předseda ZO ČZS 
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Akce Sboru pro občanské záležitosti Boršice od prosince 2011 do 29. února 2012

-  Každý měsíc gratulace v MR jubilantům starším 70 let 
-  Vánoční návštěvy v domovech pro seniory – v Boršicích, v Buchlovicích, ve Starém Městě 
-  50 let společného života – 24. února 2012 – Marie a Cyril  Trávníčkovi

Společenská kronika

Úmrtí
Marie V e s e l á zemřela 23. 12. 2011
Lubomír  G a b r i e l zemřel 23. 1. 2012
Marie  H l a v á č k o v á   zemřela 1. 2. 2012
Božena  P a n á č k o v á zemřela 28. 2. 2012

Životní jubilea
Marie  L u d v í č k o v á 93 let 
Josef  K r s i č k a 85 let 
Kristýna  K o s t í l k o v á      80 let 
Božena  O n d r o v á   90 let
Marie  H ů l k o v á 92 let 
Josef  F i a l a   80 let
Karel  P i n k a 90 let
Evžen  Š p l í ch a l  85 let
Marie  H a v l í č k o v á 80 let
Ludmila  F r y š t á k o v á 80 let 
Františka  H l a v á č k o v á  85 let
Marie  V y d r o v á  80 let

Narození
Dalibor  H o r k a   nar.  3. 12. 2011
Jana  K ř e m e č k o v á  nar.  7. 1. 2012
Viola P í š k o v á nar.  30. 1. 2012
Michaela  D r e x l e r o v á nar.  22. 2. 2012
Martin  H o r á k  nar.  28. 2. 2012

Úmrtí našich bývalých spoluobčanů a rodáků
Marie  P i l n á    zemřela 6. 12. 2011
sestra Bohumíra  D u d e š k o v á zemřela  16. 12. 2011
Marie  N á p l a v o v á zemřela  1. 2. 2012
Filomena  H l a v á č k o v á zemřela 29. 2. 2012

50 let společného života 
Marie a Cyril  Trávníčkovi


